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اقتصادی

رئیس اتحادیه مشاوران املاک کشور :

ظرفیت افزایش پرداخت اجاره در بین 
مستاجرین وجود ندارد 

رئیس اتحادیه مشاوران املاک کشور گفت: بسیاری از مالکین و موجرین قیمت 
اجاره مسکن را با سود بانکی و نرخ تورم مقایسه می کنند در حالی که ظرفیت 

پرداخت افزایش اجاره در بین مستاجرین وجود ندارد.
حسام عقبایی با اشاره به اینکه قیمت مسکن اصلی ترین شاخص تعیین قیمت 

اجاره بهاست ، گفت: قیمت اجاره بها وابسته به قیمت مسکن است .
وی ادامه داد: از سال 92 به بعد شاهد افزایش قیمت مسکن در کشور نبودیم و 
قاعدتا اجاره بها هم نباید در کشور افزایش یابد اما هر سال شاهد رشد اجاره بها 
هستیم. عقبایی افزود: یکی از دلایل رشد غیر منطقی هزینه اجاره مسکن ؛ عدم 
توازن بین عرضه و تقاضا در برخی از محله هاست و در برخی از شهرستانها نیز 

تعداد واحدها برای اجاره با تعداد تقاضا هم خوانی ندارد. 
وی تاکید کرد : گاهی رقابت ناسالم بین مستاجران باعث افزایش قیمت اجاره بها 
می شود. رییس اتحادیه مشاوران املاک تصریح کرد: برای پیشگیری افراد سود 
جود و سوداگری ،به دولت توصیه می کنیم هرچه سریعتر سیاست های پولی و 
بانکی را اصلاح کند. وی ادامه داد: یکی از مشکلات قیمت اجاره بها این است که 
هیچ نهاد و دستگاهی ، متولی قیمت گذاری در بخش مسکن نیست و این امر 
باعث می شود که موجران قیمت اجاره را تعیین کنند.  عقبایی ادامه داد: از دولت 
می خواهیم با توجه به اینکه روزهای پایانی طرح مسکن مهر را سپری می کنیم 
مسکن اجتماعی را در کشور اغاز کند تا این امر باعث ایجاد تعادل در بازار می شود.

وی تصریح کرد : با ایجاد رقابت در حوزه تولید و با بالا رفتن عرضه می توان حباب 
قیمت مسکن را در حوزه اجاره نشینی کم کرد تا بازاری بدون تلاطم داشته باشیم.

عقبایی با اشاره به اینکه از ابتدای خرداد ماه معاملات روند صعودی گرفته است ، 
گفت : در این دوران بازار مسکن ظرفیت افزایش قیمت در حوزه خرید و فروش را 
ندارد. وی تاکید کرد : قیمت اجاره بها در شهرهای کوچک با توجه به توازن عرضه 
و تقاضا ظرفیت افزایش قیمت را ندارد و اجاره بهای سال 95 باید در شهرهای 
کوچک لحاظ شود. وی افزود:سهم مسکن در سبد خانوار در کشور با توجه به 
کاهش در آمدهای مردم و رشد قیمت مسکن ، از 28 به 35 درصد رسیده و مسکن 
سهم بیشتری را به خود اختصاص داده است. رئیس اتحادیه مشاوران املاک ادامه 

داد : ظرفیت افزایش پرداخت اجاره هم در بین مستاجرین وجود ندارد.
وی با اعلام اینکه در کشور حدود 67 درصد مردم مالک و 33 درصد مستاجر 
هستند ، گفت : رتبه ایران از نظر تعداد مستاجران بسیار خوب است و در سایر 

کشورها60 درصد مستاجر هستند اما دغدغه های مستاجران ما را ندارند.
وی با بیان اینکه تولید مسکن باید افزایش یابد تا مستاجرین احساس آرامش 
کنند ، گفت : حداکثر رشد اجاره بها در شهرهای بزرگ بین 7 تا 10 درصد نسبت 

به سال 95 است.
عقبایی ادامه داد: به مشاوران املاک توصیه می کنم برای توجیه مالکین در جهت 

کاهش قیمت های اجاره تلاش کنند تا بازار آرامی داشته باشیم.

کارشناس اقتصادی:

 تفکیک وزارتخانه ها با توجه به ساختار 
انحصاری نهادها، کارساز است 

یک کارشناس اقتصادی گفت: در تفکیک یا ادغام وزارتخانه ها باید به ساختار 
نهادی در کشور توجه شود و با  »خلیل حیدری« درباره تفکیک یا ادغام دو 
وزارتخانه صنعت، معدن و تجارت و مسکن، راه و شهرسازی گفت: در ماده »یک« 
لایحه اصلاح بخشی از ساختار دولت به مجلس پیشنهاد شده است »به منظور 
توسعه بازرگانی داخلی و خارجی در اقتصاد کشور با تفکیک اهداف، ماموریت ها 
و وظایف مربوط به امور بازرگانی از وزارتخانه های صنعت، معدن و تجارت و جهاد 

کشاورزی، وزارت بازرگانی تشکیل شود.« 
وی ادامه داد: با رای نمایندگان به یک فوریت لایحه، ابتدا باید تکلیف این لایحه 
در کمیسیون مربوطه تعیین و سپس به رای نمایندگان مجلس شورای اسلامی 

گذاشته شود. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی رئیس جمهوری، در نامه ای به تاریخ 
17 خرداد ماه امسال، خطاب به علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی آورده 
است، لایحه »اصلاح بخشی از ساختار دولت« که به پیشنهاد سازمان امور اداری 
و استخدامی کشور در جلسات سوم اردیبهشت و دهم خرداد ماه امسال هیات 
وزیران با قید دو فوریت به تصویب رسیده است، برای طی تشریفات قانونی به 

مجلس ارائه می شود.
براساس این لایحه که به لایحه »تفکیک« مشهور شده است بار دیگر وزارت خانه 
های صنعت، معدن و تجارت، راه و شهرسازی و وزارت ورزش و جوانان که در 
سال 1391 ادغام شدند از هم تفکیک می شوند و پنج وزارتخانه صنعت و معدن، 

بازرگانی، مسکن و شهرسازی، راه، ورزش و سازمان ملی جوانان شکل می گیرد.
این کارشناس اقتصادی اظهار داشت: دلیل اصلی مخالفان تفکیک وزارتخانه ها 
و محقق نشدن اهداف این ادغام، انجام ناقص اقدام های ادغام وزارت خانه ها و رفع 
تضاد سیاستگذاری و منافع بازرگانی و تولید صنعتی بوده است و در مقابل موافقان 
تفکیک وزارتخانه ها ادغام را باعث افزایش حجم فعالیت های وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و در نتیجه ایجاد بی نظمی در تصمیم گیری و فدا شدن یک بخش به 

نفع بخش دیگر می دانند. 
حیدری تاکید کرد: با توجه به عملکرد 6 ساله وزارت صنعت، معدن و تجارت و 
نظر مخالفان و موافقان تفکیک، برای اینکه نمایندگان مجلس شورای اسلامی به 

جمع بندی و جواب روشنی برسند باید ساختاری انتخاب کنند. 
این کارشناس اقتصادی افزود: دولت خود به این جمع بندی رسیده که با ساختار 
فعلی به هدف تعیین شده نمی رسد بنابراین نباید چالشی در این زمینه وجود 
داشته باشد، اما موضوع دیگر این است که آیا با توجه به ساختارهای نهادی در ایران 

ادامه وضعیت موجود کارساز است یا پیشنهاد دولت مقبول تر است. 
حیدری با بیان اینکه براساس مطالعات انجام شده ساختار صنایع کشور انحصاری 
است و نه رقابتی، گفت: ساختار انحصاری بیشتر از آنکه به دنبال صادرات باشد در 
پی حمایت است و نمونه بارز آن نیز در صنعت خودرو و دخانیات مشاهده می شود. 
وی تصریح کرد: به دلیل وجود مشکلات فراوان در تولیدات صنعتی، رسیدگی به 
هر کدام از این مشکلات نیاز به یک وزیر جداگانه دارد و به دلیل ساختار انحصاری 
حاکم بر جامعه حتی اگر وزیر تفکر صادرات گرا هم داشته باشد اما چون گرفتار 

بخش تولید است فرصت پرداختن به موضوعات غیرصنعتی را نخواهد داشت. 
این کارشناس اقتصادی عنوان کرد: علاوه بر مشکلات بخش تولید و صنعت، بهره 
وری پایین کارکنان دولت و بوروکراسی بالا از جمله مسائلی است که دولت را در 
رسیدن به هدف خود با مشکل مواجه می کند و تفکیک وزارتخانه ها به عنوان راه 
حل این موضوع می تواند کارساز باشد.  حیدری در پایان تاکید کرد: البته انتزاع و 
تفکیک وزارتخانه ها نیز نیازمند پیش شرط ها و الزامات خاصی است که باید به 

صورت جداگانه به آنها پرداخت.

مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری:

سقف ضمانت تسهیلات طرح های دانش بنیان 
۵۰۰ میلیون تومان شد

مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری بخش تعاون از ضمانت تسهیلات 
طرح های دانش بنیان تا سقف 500 میلیون تومان خبر داد و گفت: حمایت از 
طرح های دانش بنیان و طرح های مناطق محروم در اولویت ضمانت صندوق قرار 

دارد.
مهدی حسین نژاد اظهار کرد: در راستای تحقق شعار امسال، اصلی ترین برنامه  
خود را حمایت از طرح های دانش بنیان و مناطق محروم و توسعه نیافته قرار دادیم 
و معتقدیم حمایت از شرکتهای دانش بنیان موجب رونق اشتغال، توسعه صادرات، 

افزایش تولید و ارزآوری می شود.
وی میزان ضمانت نامه های صادره در سال گذشته را 388 میلیارد تومان ذکر 
کرد و افزود: در ابتدای دولت یازدهم میزان ضمانت نامه های صادره برای بخش 
تعاون 120 میلیارد تومان بود که این میزان در پایان دولت یازدهم به 700 میلیارد 

تومان رسید.
به گفته مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری بخش تعاون، سقف صدور 
ضمانت نامه برای تسهیلات بخش تعاون 15 میلیارد ریال بوده که در پایان دولت 

یازدهم به 100 میلیارد ریال افزایش یافته است.
حسین نژاد درعین حال آمادگی این صندوق برای حمایت از طرح های اشتغال 
وزارت کار نظیر طرح تکاپو را اعلام کرد وگفت: برای توسعه اشتغال تا سقف 600 

میلیارد تومان هدفگذاری شده است.
وی همچنین از اجرای برنامه ترویج و توسعه مدل تامین مالی جمعی به عنوان 
یکی از روشهای تامین مالی بخش تعاون خبرداد و گفت: امروز در دنیا مشارکت 
مردم در تامین مالی مهم و تاثیرگذار است و بر همین اساس ما نیز باید به این 

سمت حرکت کنیم.

با اینکه حذف نیمی از سود پرداختی بابت تسهیلات 
اختصاص یافته به کسبه پلاسکو از امتیازات ویژه ای 
عنوان شد که برای آنها در نظر گرفته اند، اما ظاهرا 
فقط در حد یک پیشنهاد و توافق نانوشته ای بود که 
قرار نیست عملی شود. موضوعی که موجب دلسردی 

کسبه نیز شده است.
به گزارش ایسنا، در جریان حادثه ساختمان پلاسکو 
پایان دی ماه سال گذشته و فرو ریختن آن که  در 
موجب از بین رفتن املاک و بخش عمده ای از اموال 
کسبه این ساختمان شد، مجموعه اقتصادی دولت در 
رفت و آمدهایی که به محل حادثه داشتند از پرداخت 
تسهیلاتی تا سقف 300 میلیون تومان از طریق بانک ها 
خبر داده و اعلام شد که قرار است با شرایطی در اولین 
فرصت این مبالغ پرداخت شود. در اعلام اولیه آمده 
بود که دوره بازپرداخت 36 ماهه و سود رایج شبکه 
بانکی یعنی 18 درصد برای این تسهیلات در نظر 

گرفته شده است.
اما طولی نکشید که در جلساتی که برای رسیدگی به 
اوضاع کسبه پلاسکو تشکیل می شد، در یکی از جلسات 
که ظاهرا با ریاست معاون اجرایی رئیس جمهوری و 
حضور برخی وزرا و مسئولان بانکی، پیشنهاد و توافقی 
برای تسهیل و به صرفه بودن تسهیلات تا سقف 300 
میلیون در نظر گرفتند به طوری که مسئولان حاضر در 
این جلسه عنوان کردند که قرار است با اختصاص یارانه 
سود از سوی دولت کسبه فقط حدود نیمی از سود 18 

درصد متعلق به این تسهیلات را پرداخت کنند.
به هر حال این امتیازی ویژه برای کسبه پلاسکو 
محسوب می شد چرا که در شرایطی که اموال خود 
بودند،  آسیب شده  و دچار  دیده  فته  ر  از دست  را 
حتی تسهیلات 300 میلیونی هم می توانست تا حدی 
برای شروع به کار آنها مناسب باشد آن هم اگر سود 

بازپرداخت آن مناسب دیده می شد.
ولی با گذشت حدود 5 ماه از حادثه پلاسکو همچنان 
موضوع بازپرداخت این تسهیلات و سود مطعلقه به 
آن جای بحث بسیاری داشته و جالب اینجاست که 
توافقی در مورد آن وجود ندارد. از سویی بانکی ها عنوان 
می کنند هیچ ابلاغیه ای از سوی دولت به آنها درباره 
حذف نیمی از سود بازپرداخت به کسبه پلاسکو وجود 
نداشته و از سوی دیگر اصناف هم جای امیدواری برای 
این موضوع ندارند و در اظهارات آنها به نظر می رسد 
که اصلا چنین مصوبه ای وجود نداشته و جایی ثبت 

نشده است.

با این حال نظر مدیران بانکی و افرادی که در این 
جلسه حضور داشته اند را جویا شدیم که عنوان می کنند 
در آن زمان پیشنهادی از سوی تیم مذاکره کننده برای 
رسیدگی به مسائل کسبه پلاسکو مطرح شد و حتی 
توافقاتی هم صورت گرفت تا بتوان با اختصاص یارانه 
سود به آنها کمک کرد اما با این حال هنوز سازمان 
برنامه و بودجه در این باره اقدامی نکرده و ابلاغیه ای به 

شبکه بانکی صادر نشده است.
از سوی دیگر جمشیدی – دبیر کانون بانک های 
جلسه  این  در  چه  گر  می کند  عنوان  خصوصی- 
حضور نداشته، اما در اعلام هایی که از سوی مقامات 
ارشد حاضر در جلسه صورت گرفت، قرار بر این بود 
که یارانه سود از سمت سازمان برنامه و بودجه تامین 
شود اما چنین اتفاقی نیفتاده است و در این شرایط 
بانک ها نمی توانند خودسرانه نسبت به حذف نیمی از 
سود پرداختی از سوی کسبه اقدام کنند چرا که اگر 
منابع تامین نشود، توان پاسخگویی به هزینه های آن 

را نخواهند داشت.
آن طور که جمشیدی توضیح داده تاکنون مراجعاتی 
زیرگروه  عمدتا  که  گرفته  صورت  کسبه  سوی  از 
بانک های بزرگ از جمله تجارت و ملی بوده است که 
بانک های دولتی  به شورای هماهنگی  درخواست ها 
ارجاع داده شده است، اما در مورد چند بانک خصوصی 
نیز درخواست هایی وجود دارد که در حال پیگیری 
بوده و تعیین تکلیف می شود، ولی موضوع اینجاست 
که در هر دو حالت با سود 18 درصد اقدام خواهد شد. 

در عین حال که موضوع استمهال بدهی ها نیز وجود 
دارد که آن هم قرار بود اگر یارانه سود تعلق گیرد، 
نیمی از سود فعلی حذف شود که با توجه به اینکه 
در این باره اتفاقی نیفتاده و ابلاغیه ای از سوی دولت 
وجود ندارد، بانک ها حتی برای تمدید بدهی کسبه 
پلاسکو که در زمان وقوع حادثه بدهکار بوده اند نیز 
ناچار با سود 18 درصد اقدام می کنند ولی جریمه های 
کانون  دبیر  گفته  به  کرد.  خواهند  حذف  را  تاخیر 
بانک های خصوصی برای حذف نیمی از سود کسبه 
پلاسکو بانک های دولتی نیاز به دستور دولت داشته و 
بانک های خصوصی نیز تا زمانی که منابع تامین نشود، 
اقدام نخواهند کرد چرا که آنها باید برای این کار با ا 

جازه سهامداران و تشکیل مجمع ورود کنند.
این در حالی است که در صورت تامین یارانه سود 
از سوی دولت در نهایت بانک ها 18 درصد سود را 
دریافت می کنند ولی با این تفاوت که نیمی از آن را 
کسبه و نیمی دیگر را دولت پرداخت خواهد کرد، ولی 
اگر این یارانه تامین نشود، تماما از سوی کسبه پرداخت 
می شود این در شرایطی است که برای تسهیلات تا 
سقف 300 میلیون تومان و با سود 18 درصد کسبه 
باید در مهلت پرداخت 36 ماه تا 90 میلیون تومان 
سود بپردازند که بازپرداخت تسهیلات 300 میلیونی را 
در طول سه سال به حد ۴00 میلیون تومان می رساند، 
اما اگر دولت در این باره مساعدتی داشته باشد، آنگاه 
تا ۴5 میلیون تومان سود بازپرداختی از سوی کسبه 

پرداخت خواهد شد.

توافق ناکام برای پلاسکو 
رئیس مجلس شورای اسلامی :

مجلس ایران از سرمایه گذاری خارجی 
حمایت می کند 

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: برنامه ششم توسعه محورهایی دارد که 
زمینه را برای سرمایه گذاری خارجی فراهم کرده و مجلس ایران از این سرمایه 

گذاری حمایت می کند.
لاریجانی در صبحانه کاری با مدیران ارشد شرکت های بزرگ کره ای با اشاره 
به تبلیغات سیاسی امریکایی ها برای حذف رقبای اقتصادی افزود: امریکا حرف 
های سیاسی می زند و در عمل خودشان صد فروند بوئینگ به ایران فروخته اند و 
کارهایشان را از طریق بانکها انجام دادند. وی با اشاره به تصویب برنامه ششم توسعه 
مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: این برنامه محورهایی دارد که زمینه را برای 
سرمایه گذاری خارجی فراهم کرده است. رئیس مجلس گفت: بخش های نفت و گاز، 
راه سازی و حمل و نقل، محیط زیست، انرژی های پاک، پتروشیمی، و صنایع به ویژه 
خودروسازی بخش هایی هستند که زمینه برای سرمایه گذاری خارجی برای آنها 
فراهم است. لاریجانی با بیان اینکه در ایران تنها از شش درصد ظرفیت معادن استفاده 
می شود افزود: در مجلس هم زمینه برای سرمایه گذاری معادن فراهم شده است. وی 
بازار 70 میلیونی ایران را ظرفیت مناسبی برای سرمایه گذاری دانست و گفت: مجلس 
ایران هم از سرمایه گذاری در بخش های مختلف حمایت می کند. لاریجانی با اشاره به 
تسهیلات هشت میلیارد یورویی دولت کره جنوبی برای حمایت از شرکت های سرمایه 

گذار در ایران از سهولت در کارهای بانکی میان دو کشور خبر داد.

آمار تولید و فروش 3ماهه ایران خودرو 
اعلام شد

شرکت ایران خودرو در سه ماه نخست امسال 1۴۴ هزار و 667 دستگاه انواع 
خودروی سواری تولید کرد که 125 هزار و 787 دستگاه از آن روانه بازار شد.

به گزارش ایسنا، طبق اعلام ایران خودرو، این شرکت در سه ماهه اول سال 
جاری 1۴۴ هزار و 667 دستگاه انواع خودرو سواری تولید کرد که نسبت به مدت 
مشابه سال قبل رشد 8 درصدی را نشان می دهد. فروش ایران خودرو نیز در سه 
ماهه  اول سال جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد 8.5 درصدی را نشان 
می دهد. این شرکت در سه ماهه اول سال جاری 125 هزار و 787 دستگاه انواع 
خودرو سواری روانه بازار کرد، در حالی که درسه ماهه اول سال گذشته 115 
هزارو 896 دستگاه خودرو به بازار عرضه کرده بود. لازم به ذکر است که در اواخر 
اردیبهشت ماه امسال یکی از شرکت های تامین کننده قطعات ایران خودرو دچار 
آتش سوزی شده بود. در این گزارش آمده است که در آمار سه ماهه تولید و فروش 

ایران خودرو، فروش پژو  2008 و هایما لحاظ نشده است.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مطرح کرد؛

تسهیل امور بانکی با ادغام کارت های اعتباری
تدابیر  اتخاذ  با  بانکی کشور  اسلامی گفت: شبکه  نماینده مجلس شورای   
کارشناسی و با لحاظ منافع بانک ها شرایط تجمیع و ادغام کارت های بانکی را در 

یک کارت فراهم کند. 
سید مهدی فرشادان در خصوص تنوع کارت های بانکی در کشور گفت: تعداد 

بالای کارت های اعتباری بانکی به نوعی برای مردم مشکل ایجاد کرده است.
نماینده مردم سنندج، دیواندره و کامیاران در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: 
یکی از اهداف ارائه کارتهای اعتباری بانکی تسهیل در امور اقتصادی مشتریان است 

که با افزایش این کارتها عملا مسائل جدیدی ایجاد شده است.
این نماینده مردم در مجلس دهم افزود: وجود کارت های اعتباری الکترونیک 
متعدد باعث شده که عموم مردم چند کارت مختلف با خود حمل کنند که  گاهی 
به سردرگمی در استفاده از این کارتها منجر می شود که پیشنهاد می شود شبکه 
بانکی کشور با اتخاذ تدابیر کارشناسی و با لحاظ منافع بانکها شرایط تجمیع و ادغام 
کارتهای بانکی را در یک کارت فراهم کند. ادغام کارت  های بانکی در یک کارت 
با لحاظ مسائل امنیتی و منافع بانک ها می تواند به تسهیل در انجام امور بانکی 

مردم منتهی شود.
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی افزود: مردم، 
علاوه بر کارت های بانکی، برای انجام امور روزمره به کارت هایی مانند کارت مترو، 
گواهینامه و سوخت نیاز دارند بنابراین باید در این رابطه نیز اقداماتی برای تجمیع 

کارت ها انجام شود.

گسترش زیرساخت ها و شبکه های ارتباطی در تجارت محور 
می توان  هم  وری  بهره  افزایش  با  حال  این  است؛با  توسعه 
هزینه های تجارت را کاهش داد و به سود بیشتری دست یافت. 
موضوعی که به گفته هادی حق شناس با افزایش بهره وری 

بدست می آید. 
برنامه اغلب کشورهای درحال توسعه برای پیشرفت، افزایش 
صادرات و در عین حال کاهش واردات است. دولت یازدهم 
نیز حمایت از تولید داخل و تلاش در جهت بهبود وضعیت 
صادرات را در دستور کار قرارداد و در این راستا نیز قدم های 
زیادی برداشته که به نظر کارشناسان تا حدودی موفق هم 
بوده است. یکی از بخش هایی که به رونق تجارت کمک می 
کند،کاهش هزینه های حمل و نقل است.چه آنکه حمل و نقل 
ارزان مهمترین عامل توسعه صادرات است. کشورهای توسعه 
یافته هزینه حمل و نقل خود را با توسعه زیرساخت ها کاهش 
داده اند،اما کشور ما با وجود موقعیت ژئوپلتیک بسیار خوب 
هنوز بزرگترین عامل توسعه تجارت و صادراتش،تکمیل نبودن 
جنوب  به  شمال  است.کریدور  نقل  و  حمل  زیرساخت های 
و توسعه شبکه حمل و نقل ریلی می تواند کمک شایانی در 
این زمینه به اقتصاد کشور کند،تا هزینه های حمل و نقل که  
ولی الله افخمی راد رئیس سازمان توسعه تجارت  سهم آن در 
کالاهای نیمه فراهم شده 18 تا 25 درصد قیمت تمام شده و 
در کالاهای خام 30 تا 35 درصد قیمت تمام شده ااست رو به 
کاهش بگذارد.محاسبات نشان می دهد،هزینه های حمل و نقل 

در ایران دو برابر کشورهای توسعه یافته است.
کاهش ۳۰۰ درصدی هزینه حمل و نقل

تکمیل  و  هوانوردی  نوسازی صنعت  از شروع  بعد  دوسال 
لغو تحریم ها سرعت  به مدد  زیرساخت های جاده ای که 
گرفت،حالا امیدها برای توسعه صنعت حمل ونقل جوانه زده 
است.رویای تبدیل شدن ایران به هاب منطقه  ای در حوزه حمل 
و نقل هوایی و قرار گرفتن در مسیر جاده ابریشم»یک کمربند-

یک رویا« انگیزه تسریع زیرساخت های حمل و نقل را بیش از 
گذشته کرده است.

تردیدی نیست که توسعه سریعتر پروژه های نیمه تمام 
راهی از جمله جاده ها و خطوط ریلی می تواند علاوه بر 
اشتغالزایی گسترده و کاهش شدید هزینه های تجارت را به 
دنبال داشته و درآمدهای ترانزیتی بیشتری را هم برای کشور 

به ارمغان آورد.
اگرچه در حدفاصل دوسال بعد از لغو تحریم ها، برخی برخی 
فعالان حوزه حمل و نقل بر این باورند که لغو تحریم ها سبب 
کاهش هزینه حمل و نقل کشور تا 300 درصد شده است،اما 
تا رسیدن به نقطه مطلوب فاصله بسیار است. فعالان بخش 
خصوصی حوزه حمل و نقل حالا مهمترین خواسته شان از 
دولت دوازدهم اهتمام بر کاهش هزینه های حمل و نقل است 

و این موضوع را  اولویت این بخش می دانند.

راهی که هزینه ها را کم می کند 
 هادی حق شناس، کارشناس اقتصادی علت بالا بودن هزینه 
حمل و نقل در ایران را ناشی از ناهماهنگی عوامل تولید و نیروی 
انسانی می داند.او به خبرآنلاین می گوید:»در اقتصاد می گوییم 
برای تولید یک واحد کالا یا یک واحد خدمت هم منابع انسانی 
در آن نقش دارند و هم سرمایه؛حال آنکه در اقتصاد ایران تولید 
کالا و خدمات عمدتا ناشی از سرمایه است و منابع انسانی نقش 
کمرنگ تری دارد. «  وی افزود:» به عنوان مثال، اگر برای یک 
مسیر پروازی پرتقاضا فقط یک فروند هواپیما  وجود داسته باشد؛ 
شاید روال طبیعی روزی سه بار پرواز باشد.زیرا برای همین پرواز 
عوامل متعددی مثل فرودگاه مبدا و مقصد، کادر پرواز و همه 
کسانی که به عنوان منابع انسانی درگیر این پرواز هستند،به عنوان 

هزینه از سرجمع سودی که از آن پرواز بدست می آید،کم می 
شود.از همین رو می گویند یک فرودگه اقتصادی است یا غیر 
اقتصادی.رواقع منظور از اقتصادی بودن یک فرودگاه بهره ور بودن 
و کارا بودن پروازی است که انجام می شود که در نهایت به سود 
دوجانبه  و پیشرفت آن فرودگاه کمک می کنند.« این کارشناس 
اقتصادی یادآورشد:» بهره وری و کارایی بالا با آموزش بدست می 
آید و  البته انگیزه نیز بسیار نقش مهمی در این رابطه دارد. فراتر 
از آموزش و انگیزه کیفیت مدیریت تاثیرگذار خواهد بود.  اگر 
همه این موارد به نحو مطلوب در کنار هم قرار بگیرند حتما یک 
فرودگاه رونق بیشتری پیدا کرده و تعداد پروازها به دلیل بهره 
وری بالا بیشتر می شود.« وی ادامه داد:»با بهره وری بالاتر در 
همان فرودگاه مثال زده شده،حتی می توان تا  25 درصد از یک 
سرویس پروازی هزینه کمتر و سود بیشتر بدست آورد و طبیعی 
است که این موضوع می تواند منشا درآمدهای بیشتری شود، اگر 
این اتفاق رخ دهد منجر به کاهش قیمت بلیط هواپیما هم خواهد 
شد.« حق شناس عنوان کرد:» با وجود اینکه هدف گذاری در 
برنامه پنج ساله سوم تا ششم  توسعه بر رشد اقتصادی و توسعه 
بخش حمل و نقل بوده،اما از رشد اقتصادی 8 درصدی هدف 
گذاری شده در این سه برنامه تنها 2.5 واحد یا 33 درصد از محل 
بهره وری هدف گذاری شده که البته آن هم در برنامه های قبلی 
محقق نشده است. در حالی که اگر می توانستیم حتی یک واحد 
درصد از این هدف را محقق کنیم،حتما رشد اقتصادی بیشتری 
بدست می آمد. « این کارشناسان اقتصادی با تاکید بر اینکه 
اگر بهره وری در همه بخش های اقتصاد کشور مورد توجه قرار 
بگیرد،حتما هزینه ها کاهش می یابد،خاطرنشان کرد:»با بهره وری 
بالاتر حتما نیازی نیست که متحمل هزینه سرمایه گذاری جدید 
شویم از محل بهره وری می توان با حفظ امکانات موجود به تولید 
بیشتری دست یابیم؛در واقع تولید بیشتر یعنی درآمد بیشتر و 
درآمد بیشتر . در مقابل کم شدن و سرشکن شدن هزینه تولید یا 

کاهش هزینه خدمت.« 
به گفته وی،امروز دنیا به این نتیجه رسیده  که تنها راهکار 

کاهش هزینه حمل و نقل توجه به بهره وری داست.

بهره وری تنها راهکار کاهش هزینه حمل و نقل است 

رمزگشایی از تجارت گران در ایران 

معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی گفت: براساس نتایج آخرین سرشماری 
)سال 1395( آمار اجاره  نشینی در مناطق  شهری به 36.8 درصد افزایش یافته است.

حامد مظاهریان افزود: پیش بینی ما این است که امسال در حدود 10 تا 12 درصد 
اجاره  بها افزایش یابد، لذا در قالب مسکن  اجتماعی برای دهک های پایین جامعه، 
یکسری سیاست های حمایتی در نظر گرفته  شده تا بتوان سهم اجاره بها را از سبدخانوار 

کاهش داد.
معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه آمار اجاره نشینی در 
دنیا از آمار ایران بالاتر است و ایران از این نظر در وضعیت نامناسبی قرار ندارد، افزود: 
اجاره نشینی فی نفسه به عنوان وضعیت نامطلوب به شمار نمی رود. اکثریت گسترده ای 
از جوانانی که دارای شغل بوده و قصد تشکیل خانواده دارند طبیعتا ابتدا در مسکن اجاره 
ای ساکن می شوند و پس از چند سال و به دنبال افزایش سپرده های خود و با دریافت 
تسهیلات برای خرید واحد ملکی اقدام می کنند. مظاهریان با بیان این که در مورد 
اجاره، باید ثبات قیمت ها و تناسب با درآمدهای خانوارها را مدنظر قرار داد، گفت: اگر چه 
سوددهی بازار اجاره برای صاحبان املاک، چیزی در حدود 6 درصد است که پایین تر 
از سوددهی در دیگر بازارها است، با این حال به نظر می رسد در بازار اجاره بها، زمینه ای 

برای افزایش شدید اجاره بها وجود ندارد و از این منظر، در شرایط بحرانی قرار نداریم.

وی یکی از عوامل تاثیرگذاری را که به تعادل در بازار مسکن کمک می کند، اقتصاد کلان 
عنوان و تاکید کرد: اجاره بها قاعدتا باید بر مبنای نرخ تورم افزایش پیدا کند. اجاره بها از 
سه آیتم شامل قیمت ملک، میزان بهره بانکی و تورم تاثیر می پذیرد. خوشبختانه در طی 
چند ساله اخیر، تورم کنترل شده و به حدود ده درصد کاهش یافته، قیمت مسکن رشد 
کمی در حدود شش درصد را تجربه کرده و در نتیجه دوران ثبات قیمت مسکن را پشت 
سر می گذاریم. مظاهریان یکی از چالش های حال حاضر بازار اجاره بها را نرخ بالای بهره 
بانکی برشمرد و گفت: به دلیل آنکه نرخ بهره بانکی در کشور ما بالا است، این وضعیت 
برای مالکان و مستاجران، اختلال ایجاد می کند زیرا عموما مالکان با انتظار سودآوری وارد 

بازار اجاره شده و در این وضعیت، نرخ سود بهره بانکی تعیین کننده می شود.
این مقام  مسئول ادامه داد: آمار بالای خانه های خالی در کشور که در حدود دو میلیون 
و 600 هزار خانه در سراسر کشور است کمک می کند تا بازار تقاضا را به تعادل برساند.

معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: مالیات یکی از مهمترین 
ابزار برای اجرای سیاست های دولت ها است و این ابزار در کشور ما نیز این ابزار بکار گرفته 
می شود. از امسال مالیات بر خانه های  خالی، وصول می شود که در حقیقت از ابتدای 
سال 95، خانه هایی که خالی بودند مشمول مالیات می شوند. اخذ مالیات از خانه های 
 خالی سبب می شود تا املاک بیشتری وارد بازار اجاره شوند که این خود کمک می کند 

تا نرخ ها نیز تعدیل شوند. وی با اشاره به اینکه در حال حاضر بیش از هفت میلیون خانوار 
اجاره نشین در کشور وجود دارد، گفت: آن چیزی که ما رصد می کنیم و پیش بینی از بازار 
معاملات مسکن، افزایش نهایتا 12 درصدی نرخ اجاره بها است. وزارت راه و شهرسازی، 
برنامه ریزی مسکن کشور را برعهده دارد و با درنظر گرفتن موجودی مسکن، میزان خانوار 
و نیازهای خانوار و روابط اقتصادی بین آنها با مسایلی که در اقتصاد کلان کشور وجود 
دارد، تعادل برقرار می کند. وی ادامه داد: اجرای طرح مسکن اجتماعی از ابتدای سال 96 
آغاز شده است تا بر اساس آن سالی 100 هزار واحد مسکونی به مدت 5 سال در سراسر 
کشور برای اقشار کم درآمد تامین شود. بدین معنا در طی پنج سال قرار است تا 500 هزار 
خانوار از مسکن اجتماعی بهره مند شوند. مظاهریان یادآورشد: مجری مسکن اجتماعی، 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی است و سایر دستگاه ها نیز وظایف  شان بر اساس مصوبه 
دولت، مشخص شده است. وزارت راه و شهرسازی، در مواردی که لازم است، زمین را 
تامین خواهد کرد و تامین بودجه نیز برعهده سازمان برنامه و بودجه است و بانک مرکزی 
و بانک مسکن نیز در اجرای طرح مسکن اجتماعی، هرکدام وظایف مشخصی دارند. این 

می تواند به اقشار کم درآمد کمک کند تا بار کمتری از اجاره را بر دوش داشته باشند.
به گزارش ایرنا، آمارها نشان می دهد که 30 درصد هزینه خانوارها در کشور به بخش 

مسکن اختصاص دارد.

معاون وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد:

افزایش37 درصدی آمار اجاره نشینی در مناطق شهری 

مسکن به عنوان تنها کالایی که رکود طولانی را بر 
اقتصاد ایران تحمیل کرده،به تدریج وارد مدار رونق می 
دوره خروج  گویند  می  اقتصاددانان  که  شود؛هرچند 
مسکن از رکود 8 تا 10 ساله است،اما ساز این خروج در 

ماههای اخیر کوک شده است. 
به گزارش خبرآنلاین، عباس آخوندی زمانی گفته 
بود،2.6 میلیون واحد مسکونی خالی در کشور وجود 
میلیارد  به صورت تخمین 250  آنها  ارزش  دارد که 
دلار است.اگرچه مشخص نیست که این میزان واحد 
مسکونی خالی را چه خانه هایی تشکیل می دهند،اما 
بررسی ها نشان می دهد 200 تا ۴00 هزار واحد این 
واحدهای مسکونی را خانه های لوکس تشکیل می 
دهند. البته بخشی از آن این واحدهای حالی را هم 
پروژه مسکن مهر تشکیل می دهد که ساخته شده ولی 
هنوز خالی از سکنه است. از تعداد واحدهای مسکونی 
خالی مسکن مهر آمار دقیقی در دست نیست،اما گفته 
واحد  دستگاه  هزار  حدود ۴00  در  رقمی  شود  می 

مسکونی را تشکیل می دهند.این دو آمار تنها نیمی 
از آماری است که عباس آخوندی اعلام کرده و مابقی 
واحدهای خالی متعلق به سرمایه گذارانی است که به 
امید افزایش قیمت مسکن،خانه ساخته اند و در بازار 
حتما  است.  مانده  مشتری  بدون  هایشان  راکد،خانه 
مسکن متعلق به کسانی است که درآمدبالایی دارند و 
مسکن مهر برای افراد کم درآمد و متوسط جامعه است. 
بررسی ها نشان می دهد که در سالهای گذشته و به 
رغم رکود در بازار،تقاضا برای بخش خانه های ارزان 
بیشتر بوده است.البته در سالهای اخیر هم ثبات قیمت 
مسکن به کمك افراد طبقه متوسط آمده و آنها حالا 
می توانند با تسهیلات تازه ای که شورای پول و اعتبار 
تصویب کرده، اقدام به خرید مسکن کنند. اما این فقط 
یك پیش بینی است؛چه آنکه کارشناسان می گویند به 
محض ورود پول های تازه به بازار مسکن، قیمت ها هم 
به تناسب با تقاضا افزایش می یابد. زیرا در شرایط ثبات 
قیمت و رشد نسبی درآمد خانواراست که تقاضا برای  

خرید مسکن افزایش می یابد.  البته برخی پیش بینی 
ها هم حکایت از آن دارد که با تداوم رشد اقتصادی 
خرید و فروش مسکن هم رونق می یابد. هرچند که 
این رونق بنا به گفته کارشناسان رونق سالهای 86 را 
به دنبال نخواهد داشت،اما  سبب خواهد شد که بازار 
مسکن از رکود 6 ساله خارج شود. رکود مسکن حاصل 
هشت سال سیاست های اشتباه دولت های نهم و دهم 
است .در واقع این سیاست ها سبب شد تا اقتصاد ایران 
قفل شود. برخی کارشناسان معتقدند این رکود 6 ساله 
دوره ای 8 تا 10 ساله دارد تا به تدریج بازار به تعادل 
برسد و عرضه و تقاضا با هم به تعادل برسند. به گفته 
کارشناسان بخش مسکن نمی تواند تنها با تکیه بر 
عواملی مثل تحریك تقاضا از رکود خارج شود،بلکه پروژه 
هایی مثل مسکن اجتماعی که دولت یازدهم پیش بینی 
کرده می تواند عرضه و تقاضا در این بازار را به تعادل 
برساند. از سویی افزایش تقاضای مسکن موجب ایجاد 

فرصت های تازه شغلی خواهد شد. 

پیش بینی ۸ تا ۱۰ ساله برای خروج مسکن از رکود
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رضاییان، صادقیان و خانزاده در لیست کریمی

نفتی ها به کمپ تیم ملی می روند یا زمین 
شماره ۲ آزادی؟

علی کریمی که با مسئولان باشگاه نفت به توافقات نهایی دست یافته تا فصل 
آینده سرمربی این تیم باشد این روزها با جدیت زیادی مشغول فراهم کردن وضعیت 

مناسب تیم نفت در لیگ پیش رو است.
با قطعی شدن حضور علی کریمی به عنوان سرمربی تیم فوتبال نفت تهران 
مسئولان این باشگاه تحرک جدی تری در بازار نقل و انتقالات آغاز کردند و با تکمیل 

تیم بزرگسالان به زودی تمرینات تیم نفت زیر نظر علی کریمی آغاز خواهد شد.
* برای دستیاری کریمی در تیم نفت تقریباً کار علیرضا امامی فر قطعی شده و 
این در حالی است که کریمی به دنبال انتخاب یک مربی ایرانی دیگر هم برای کادر 

خود هست.
* ساکت الهامی که جزو گزینه های دستیاری کریمی بود در نهایت نامش از این 

لیست خارج شد اما هنوز رادولف پرتغالی شانس نفتی شدن دارد.
* تمرینات تیم نفت تهران در هفته پیش رو آغاز خواهد شد. قرار است شاگردان 
کریمی تمرینات خود را آغاز کنند و به همین منظور زمین شماره 2 ورزشگاه آزادی و 

کمپ تیم ملی از گزینه های جدی نفتی ها برای انتخاب محل تمرین است.
* در هفته ای که پیش رو داریم قرار است به بازیکنان تیم نفت پول تزریق شود تا 

آنها با شرایط روحی بهتری در تمرینات حاضر شوند.
* حدود 10 الی 12 بازیکن هنوز با نفت قرارداد دارند  و کریمی در حال سنجش 
وضعیت آنها است. اما این در حالی است که بازیکنانی مثل میلاد فراهانی، علیرضا 
عزتی، ارسلان مطهری و... مدنظر کریمی برای باقی ماندن در نفت هستند هرچند 
که مسئولان باشگاه نفت تهران با پیگیری هایی که از کمیته بررسی وضعیت بازیکنان 
انجام می دهند تلاش می کنند تا بازیکنانی که از این تیم رفته یا قراردادشان را فسخ 

کردند به نفت برگردانند.
* پیام صادقیان، محمدرضا خانزاده، حمیدرضا علی عسگری، سامان نریمان جهان، 
رامین رضائیان، سامان آقازمانی و... از جمله بازیکنان مدنظر علی کریمی هستند تا 
امسال در تیم نفت بازی کنند و حتی با برخی از آنها مذاکرات جدی هم انجام شده 

است.
 کریمی در حالی به شدت مشغول بستن تیم نفت است که هنوز قراردادش را با این 
باشگاه به صورت رسمی امضا نکرده و قرار است طی روزهای آینده به صورت رسمی 

با تیم نفت قرارداد امضا کند.

پرسپولیس دست به خرید زد؛ مهاجم ۱۸ ساله
در روزی که استقلالی ها مجتبی جباری را به عضویت خود درآوردند، پرسپولیس 

نیز با توجه به تکمیل لیست بزرگسال خود، یک بازیکن 18 ساله جذب کرد.
آیدین رضایی، مهاجم 18 ساله بعد از جلب رضایت برانکو ایوانکوویچ و توافق با 
مسوولان این تیم به عضویت پرسپولیس درآمد و قرارداد خود را با این تیم به امضا 
رساند. پرسپولیس در حال حاضر صادق محرمی، ابوالفضل درویش وند، شاهین 
عباسیان و حمید طاهرخانی را در کنار این بازیکن تازه وارد در لیست زیر 23 
خود دارد. آیدین رضایی، بازیکن جدید پرسپولیس که با درخشش در تیم جوانان 
سایپا مورد توجه قرار گرفته بود، اکنون باید دید در جدال با ستاره های پرسپولیس 
موفق به نمایش خواهد شد یا خیر. این بازیکن 18 ساله، فوتبال حرفه ای خود را از 
مدرسه فوتبال سپاهان آمل شروع کرد و در لیگ برتر فوتبال نوجوانان مازندران برای 
چند سال متوالی به عنوان آقای گل مسابقات لقب گرفت.   او به همراه تیم دانش 
فریدونکنار در مسابقات لیگ برتر نوجوانان و جوانان کشور نیز حضور داشت و پس از 
آن به تیم جوانان ب تهران نقل مکان کرد و بعد از درخشش در سایپا توانست پیراهن 

پرسپولیس را در فصل جدید از آن خود کند.

سربازان تراکتورسازی راهی فجر می شوند

وضعیت نامشخص نوراللهی برای بازگشت به 
پرسپولیس

در روزهای گذشته جلسات مختلفی برای پیگیری وضعیت نوراللهی انجام شده و 
این بازیکن امیدوار است که بتواند پیش از آغاز لیگ هفدهم، به پرسپولیس برگردد.

ثبت  ممنوعیت  باعث  تراکتورسازی،  برای  نقل وانتقالاتی  پنجره  بودن  بسته   
قراردادهای این باشگاه شده و آنها نمی  توانند بازیکن جدیدی به خدمت بگیرند.

گفته می شود امید عالیشاه و محمد پاپی، دو بازیکنی که به عنوان سهمیه سرباز در 
تراکتورسازی حضور دارند، راهی فجرسپاسی خواهند شد تا فوتبال خود را در این تیم 
ادامه دهند. در صورتی که خدمت سربازی عالیشاه تا نیم فصل تمام نشود، او نیم فصل 

دوم به تراکتورسازی برمی گردد. 
این در حالی است که احمد نوراللهی، دیگر بازیکن سرباز تراکتورسازی که از 
پرسپولیس به این تیم پیوسته، هنوز بلاتکلیف است. نوراللهی کسر خدمت خود 
را گرفته و در صورت موافقت باشگاه تراکتورسازی، می تواند به پرسپولیس برگردد. 
در روزهای گذشته نیز جلسات مختلفی برای پیگیری وضعیت نوراللهی انجام شده 
و این بازیکن امیدوار است که بتواند پیش از آغاز لیگ هفدهم، به پرسپولیس 

برگردد.

تاخیر در عقد قراردادهای شجاعی و حاج صفی 
با پانیونیوس

سایت خبری باشگاه پانیونیوس از تاخیر در عقد قراردادهای 2 لژیونر ایرانی خبر داد.
در حالی که این سایت منتسب به باشگاه پانیونیوس پیش از این )پنجشنبه شب( 
را زمان اعلام رسمی تمدید قرارداد با مسعود شجاعی و جذب احسان حاج صفی به 
عنوان بازیکن جدید اعلام کرده بود اما در نسخه امروز خود نوشته است: مسعود 
شجاعی و احسان حاج صفی با کمی تاخیر به یونان می آیند. انتظار می رود آنها تا روز 

شنبه آینده در یونان باشند تا پرونده انتقال آنها بسته شود.
سایت خبری پانیونیوس در ادامه این خبر آورده است: مسعود شجاعی و احسان 
حاج صفی در واقع یک پا برای تیم پانیونیوس در فصل جدید سوپر لیگ یونان خواهند 
بود و وقتی به آتن برسند پیراهن بنفش پانیونیوس را بر تن می کنند. حضور این 2 

بازیکن در ترکیب تیم پانیونیوس یک غیرمنتظره شوک آور خواهد بود.

محمد قاضی به پدیده پیوست
مهاجم سابق استقلال و پرسپولیس راهی پدیده مشهد شد تا در جمع شاگردان 

رضا مهاجری حضور یابد.
محمد قاضی، مهاجم فصل گذشته نفت تهران که سهم زیادی در قهرمانی این تیم 
در جام حذفی داشت، در فصل جدید با پدیده مشهد به توافق دست یافت تا بار دیگر 

پیراهن قرمز را برتن کند.
قاضی که سابقه حضور در استقلال و پرسپولیس را در کارنامه دارد، بعد از مشکلاتی 
که نفت تهران به دلیل مسائل مالی و مدیریتی به وجود آمد، ترجیح داد در فصل 
هفدهم در جایی دیگر به بازی بپردازد و بعد از مذاکرات مثبت با پدیده راهی مشهد 

شد.

جانشین رابسون در استقلال مشخص شد
سرمربی استقلال برای مدافع برزیلی پیشین تیمش جانشین پیدا کرد.

پیوستن رابسون جانواریو تا نیم فصل به استقلال منتفی شد و این باشگاه صبر 
خواهد کرد تا قرارداد رابسون با باشگاه برزیلی اش در نیم فصل به پایان رسیده و در آن 

مقطع با یک قیمت مناسب او را مجدد به خدمت بگیرد.
نکته قابل توجه اینکه علیرضا منصوریان حتی برای رابسون در خط دفاع تیمش تا 
نیم فصل جانشین مشخص کرده است. فرشید باقری گزینه مدنظر سرمربی استقلال 
برای پست دفاع میانی است که این روز ها در تمرینات آبی پوشان در خط دفاع این 
تیم به میدان می رود. ترافیک شدید در پست هافبک دفاعی استقلال با حضور نفراتی 
چون امید ابراهیمی، امید نورافکن، روزبه چشمی باعث شده منصوریان باقری را به 

یک خط عقب تر بیاورد.

مذاکرات سایپا با ارسلان مطهری

 دایی مدافع وسط می خواهد
سرمربی تیم فوتبال سایپا همچنان دنبال جذب بازیکن است تا تیمش را برای فصل 

جدید لیگ برتر آماده کند.
علی دایی برای تقویت سایپا در فصل جدید لیگ برتر دنبال جذب مهاجم و مدافع 
وسط است. گزینه های علی دایی برای تقویت خط حمله محمد قاضی و ارسلان 
مطهری هستند که قاضی به پدیده پیوست و حالا سایپا روی جذب ارسلان مطهری 

نظر دارد. دایی برای تقویت خط دفاعی سایپا دنبال جذب یک مدافع میانی است.

فدراسیون وزنه برداری این روزها به جای برنامه ریزی 
و تمرکز بر حضور تیم ملی در رقابتهای جهانی 2017 
آمریکا، همچنان درگیر چالش های مختلف مدیریتی است.

تقریبا هفته ای نیست که فدراسیون وزنه برداری با 
هجوم منتقدان روبرو نشود. فدراسیونی مدال آور که بعد 
از بازیهای المپیک 2016 ریو توانست عنوان موفق ترین 
رشته کاروان ورزشی ایران را از آن خود و بارقه ای از امید 

را در بین اهالی این رشته ایجاد کند.
اما از آن روزهای طلایی به بعد، نه تنها چنین نشد، بلکه 
فدراسیون تحت مدیریت علی مرادی هر روز با اتفاقات تازه 
ای روبرو شد. مشکلاتی که هر روز سر از جای جدیدی 
درمی آورد و  مرادی و همکارانش مجبور بودند برای 

خلاصی از آنها وقت و انرژی مفید خود را هزینه کنند.
به هیچ عنوان قصد بازگشت به قبل و بازگو کردن کم 
و کاستی های دوران ریاست علی مرادی را نداریم. بلکه 
حرف ما و بسیاری از اهالی وزنه برداری مربوط به روزهای 
باقیمانده تا رقابتهای جهانی است. رویدادی که کمتر از 
۴ ماه دیگر انتظار پولادمردان ایران را می کشد تا باز هم 
به روی تخته بروند و برای کشورمان افتخارآفرینی کنند. 
هر چند که با توجه به اتفاقات اخیر، بعید به نظر می رسد 
کشتی طوفان زده تحت هدایت مرادی و همکارانش به 
سلامت به ساحلی امن برسد؛ حتی اگر تیم جوانانش به 
تازگی برای دومین سال متوالی قهرمان جهان شده باشد!

تیم ملی وزنه برداری ایران، تنها 90 روز مفید برای 
تجهیز و آماده سازی تا رقابتهای جهانی فرصت دارد. این 
در حالیست که سجاد انوشیروانی از سمت سرمربیگری 
تیم ملی استعفا داده و هنوز مشخص نیست چه کسی 
جرات جانشینی او را دارد. جرات از این بابت که فدراسیون 
وزنه برداری با میدان دادن به کیانوش رستمی و پذیرفتن 

شروط او و همچنین خالی کردن پشت سرمربی جوان 
و بااخلاق تیم ملی ثابت کرد، فدراسیونی ورزشکار سالار 
است که ممکن است این ماجرا برای سرمربی آینده نیز 
تکرار شود. هیچ بعید نیست قهرمانان طلایی دیگری 
همچون بهداد سلیمی و سهراب مرادی هم چند روز دیگر 
با بهانه تراشی و توجیهی جدید مثل همقطار المپیکی خود 
یعنی کیانوش رستمی، تاب همکاری با سرمربی آینده را 

نداشته باشند و دوباره ساز مخالف کوک کنند.
مطمئنا سرمربی بعدی تیم ملی وزنه برداری روزهای 
آرام و کم افت و خیزی را پیش رو نخواهد داشت. همانطور 
که سجاد انوشروانی هم قبل و بعد از المپیک ریو نتوانست 
چنین روزهایی را در دوران فعالیتش تجربه کند. هر چند 
که سکوت کرد و همیشه خود را در ظاهر از وضعیت 

موجود راضی نشان داد.
مسابقات قهرمانی وزنه برداری جهان در سال 2017  
اوایل آذرماه امسال به میزبانی آمریکا برگزار می شود و این 
درحالیست که بسیاری از مدعیان همیشگی وزنه برداری 
ایران با تمام قدرت در مهمترین رویداد بین المللی سال در 

انتظار ملی پوشان کشورمان هستند.
بی شک موفقیت یا ناکامی در این مسابقات، بیشترین 
تاثیر را بر ادامه حضور علی مرادی در راس امور وزنه 
برداری ایران خواهد داشت و حتی می تواند ثبات و یا 
سقوط کامل او در این عرصه را رقم بزند. به ویژه آنکه 
مرادی به تازگی در انتخابات فدراسیون جهانی هم با 
ناکامی های مهم و متعددی روبرو شد و از جایگاه بین 

المللی مناسبی هم برخوردار نیست.

وزنه برداری ایران برلبه پرتگاه جهانی

سرخابی ها در انتظار پاسخ مثبت؛ چه کسی جرات سرمربیگری دارد؟

تلویزیون مقابل استقلال و پرسپولیس 
استقلال و پرسپولیس که می توانند از برگزاری دربی در آلمان نفع مالی خوبی 
ببرند حالا یک مانع بزرگ پیش روی خود می بینند و آن تلویزیون است که سهم 

خودش را می خواهد!
در تمام دنیا باشگاه ها همه راه های درآمدزایی را طی می کنند تا بتوانند هزینه 
های فوتبال را تامین کنند، در این راه گاهی حتی تیم های ثروتمندی چون 
منچستر یونایتد، رئال مادرید و بارسلونا از اروپا تا چین و امارات و ... می روند و 
دیدارهایی دوستانه برگزار می کنند.)حتی بایرن مونیخ یک بار به ایران آمد و دیدار 
با پرسپولیس داشت( تا ضمن آمادگی بیشتر در تعطیلات بین فصول مختلف از 
راه بلیط فروشی و اسپانسرینگ و حق پخش تلویزیونی درآمد خوبی هم به دست 
آورند و گوشه ای از مشکلات مالی را که در نقل و انتقالات داشته اند از بین ببرند.

در ایران اما ظاهرا سرنا از سر گشادش دمیده می شود و صدا و سیما و بخش 
بازرگانی آن برای انجام دیدارهای مهیج و پردرآمد نه تنها حاضر نیست حق پخش 
تلویزیونی بدهد بلکه سهمی بزرگ هم برای اینگونه دیدارها و البته دیدارهای 
رسمی لیگ برتر می طلبد که هر از چند گاهی این زیاده خواهی موجب درگیری 

هایی بین فدراسیون، سازمان لیگ و باشگاه ها با این ارگان می شود.
موارد شخصی و درخواست سهم بالا از درآمد

پیش از این در خبرها داشتیم که اسپانسرهای دو باشگاه مردمی استقلال و 
پرسپولیس پیشنهاد داده که در اروپا این دو تیم به مصاف هم بروند و دربی برگزار 
کنند و از بلیط فروشی، حق پخش تلویزیونی و اسپانسرهای این بازی هر دو باشگاه 
سهم ببرند. این پیشنهاد از منظر اقتصادی آنقدر خوب بود که هر دو باشگاه تمایل 
خود را با وجود آنکه در تاریخ مورد نظر هنوز آمادگی کافی ندارند، اعلام کردند و 
البته نامه ای  به بخش بازرگانی صدا و سیما ارسال کردند تا تکلیف حق پخش 

دربی مشخص شود.
متن نامه به مدیرکل بازرگانی صداوسیما

در نامه ای که از سوی دو باشگاه برای مهدوی مهر مدیرکل بازرگانی سازمان صدا 
و سیما ارسال شده آمده است:» همانگونه که مستحضرید پیشنهاد طرح برگزاری 
دربی استقلال و پرسپولیس در اروپا و مشارکت صداوسیما در درآمدزایی از این 
محل از ابتدای سال جاری در چندین مرحله با جنابعالی مطرح و در جلسه فیمابین 
در اواخر خرداد ماه با جنابعالی کلیات محورهای همکاری مورد توافق قرارگرفت 
و با پیشنهاد جنابعالی فردای آن روز جلسه بعدی فیمابین با حضور سه شرکت 
تبلیغاتی معرفی شده از سوی جنابعالی برگزار و مقرر گردید طرح های پیشنهادی 
تبلیغاتی این سه شرکت در کوتاه ترین زمان ارائه شود که مجددا فردای آنروز تنها 
درخواست سهم بالایی از درامد از سوی شرکتهای معرفی شده توسط جنابعالی به 

باشگاه ها منعکس شد و تاکنون هیچ اقدام دیگری صورت نگرفته است.
با عنایت به اینکه جنابعالی در تماس های تلفنی و پیامکی پاسخ روشنی از تمایل 
یا عدم تمایل و یا خواسته های سازمان صدا و سیما برای همکاری در این موضوع 
اعلام ننموده اید و برخی موارد شخصی و قدیمی و بی ارتباط به این مسابقه را بیان 
داشته اید و این تاخیرات باعث از بین رفتن فرصت های باشگاه ها گردیده است، 
مقتضی است حداکثر تا روز 5 شنبه مورخ 8/۴/96 بصورت مکتوب نظر نهایی و 
شرایط همکاری احتمالی خود را به صراحت اعلام نموده تا با هماهنگی با وزارت 

محترم ورزش و جوانان تصمیم مقتضی اتخاذ گردد.
لازم به یادآوری است کلیه حقوق حق پخش تلویزیونی این مسابقه منحصرا 
متعلق به دوباشگاه استقلال و پرسپولیس است و با توجه به برگزاری مسابقه 
در خارج از کشور، باشگاه ها از حق مذاکره با شبکه های تلویزیونی متعددی که 

پیشنهاد خرید حق پخش مسابقه را داده اند برخوردار می باشند.«
ضرب الاجل و انتظار باشگاه های مردمی

در این نامه که ضرب الاجلی برای صدا و سیما مشخص کرده و از سوی هر دو 
باشگاه مورد تایید بوده است، صدا و سیما به نوعی متهم است به ضرر و زیان زدن 
به باشگاه ها به دلیل بی توجهی به پیشنهاد اقتصادی این دو باشگاه این در حالی 
است که هر دو باشگاه سر میز مذاکره اقتصادی چند جانبه بازرگانی آن ارگان 

نشسته اند و همچنان منتظر هستند تا تکلیفشان روشن شود.
نامه تهدید آمیز هر دو باشگاه مبنی بر اینکه این حق را دارند که سیگنال را به 
تلویزیون های بیرون کشور بفروشند کاملا واضح نوشته شده و البته بعید است که 
این دو باشگاه چنین کنند چرا که سلامت تبلیغات و صحت گزارش این بازی پر 
بیننده که بیش از 60 میلیون نفر شاید بیننده داشته باشد و کنترل نماهای بسته 

و باز در تلویزیون های بیگانه تایید نمی شود.
تردید در خط قرمزها و مانع بزرگ پیشرفت استقلال و پرسپولیس

در واقع صدا و سیما به جای پرداخت حق پخش به هر دو باشگاه سهم بالایی در 
مورد درآمد های این بازی که متعلق است به خود دو باشگاه می خواهد و تبعات 
بعدی فروش حق پخش این بازی را هم در نظر نگرفته است. صدا و سیما با این 
رویه هم جلوی پیشرفت های اقتصادی باشگاه های پر طرفداری را که برای بقا 
نیازمند این کارهای اقتصادی هستند را می گیرد و هم خط قرمز ها را با تردید 

مواجه می کند.
به نظر می رسد صدا و سیما باید رویه دیگری در مورد فوتبال در نظر بگیرد و 
اینهمه یک جانبه  به دلیل بی رقیب بودن به ماوقع نگاه نکند و حداقل تکلیف این 
دو باشگاه را مشخص کند و جواب نامه آنها را خیلی صریح و واضح بنویسد تا این 
دو باشگاه و رسانه های دیگر و بخش اسپانسرینگ آنها تکلیف خودشان را بدانند.

این باشگاه ها توسط پول مردم اداره می شوند
قرار نیست دو باشگاه که این روزها توسط خود مردم اداره می شوند و پولی از 
بیت المال نمی گیرند و با پول مردم ارتزاق کنند،  درآمدهایشان را به صدا و سیما 
تحویل بدهند. فراموش نکنید دوره دولتی بودن  این دو باشگاه به نوعی تمام شده 
و آن چندرغازی که پیشترها وزارت ورزش به این دو باشگاه می داد گذشته است 
و امروز متولیان این دو باشگاه خود مردم هستند و این مردم که از باشگاه های 
خود حمایت می کنند دوست ندارند از محل درآمدهای باشگاه پولی به حساب 

ارگان دیگری ریخته شود.
در هر صورت این قصه روزی باید پایان یابد و تلویزیون هم مثل مجلس و مردم 
به فوتبال ایران کمک کند»حقش را بدهد نه اینکه پولی هم طلب کند« چه بهتر 

که در این زمینه ها صدا و سیما به سود باشگاه های مردمی راه را عوض کند.

با اقدام باشگاه نفت تهران برای بازگرداندن بازیکنانی که از این تیم جدا شده و به سایپا 
رفتند، اولین دوئل علی کریمی و علی دایی به صورت غیررسمی انجام خواهد شد.

 با سرمربی شدن علی کریمی در نفت تهران، بی شک لیگ برتر با جذابیت های بیشتر 
مواجه خواهد شد، هم جذابیت های فوتبالی و فنی و هم جذابیت هایی خارج از زمین 
فوتبال که می تواند بیش از هر زمان دیگری برای فوتبال ایران مخاطب ایجاد کند. شاید 
یکی از این جذابیت ها دوئل علی کریمی و علی دایی باشد، دو ستاره ای که معمولًا 

روبه روی هم بوده و مصاحبه های زیادی هم علیه یکدیگر انجام داده اند. حالا روبه رو 
شدن کریمی و دایی به عنوان سرمربی دو تیم نفت و سایپا می تواند به جذابیت های 
لیگ اضافه کند که اولین تقابل آنها نیز به صورت غیررسمی و در بازار نقل وانتقالات 
خواهد بود. وقتی نفت تهران در بلاتکلیفی به سر می برد و حتی وضعیت مالکیت این 
باشگاه مشخص نشده بود، بازیکنانی به صورت یک طرفه قرارداد خود را با این باشگاه 
فسخ کردند و راهی تیم های دیگری شدند. عباس بوعذار به استقلال خوزستان پیوست، 
اما بیشترین بازیکنان نفت همراه با علی دایی راهی سایپا شدند. آرش رضاوند، محمد 
دانشگر، رضا علیاری و رضا اسدی؛ چهار بازیکنی بودند که با فسخ یک طرفه قرارداد خود 
به سایپا پیوستند و همان زمان هم مسئولان باشگاه نفت به این مسئله اعتراض کردند. 
اینکه آنها حق فسخ قرارداد یک طرفه نداشتند و پس از مشخص شدن وضعیت باشگاه 
باید به نفت بازگردند. حالا که وضعیت نفت مشخص شده و مسئولان این باشگاه هم با 
علی کریمی به عنوان سرمربی به توافق رسیده اند، در اندیشه بازگرداندن این پنج بازیکن 
هستند که بیشترین درگیری آنها نیز با سایپایی ها خواهد بود. علی دایی هم که در 
نقل وانتقالات بیشتر تمرکز خود را روی بازیکنان فصل گذشته اش در نفت گذاشته بود و 
از این تیم چهار خرید داشت، حالا باید این نگرانی را داشته باشد که در صورت بازگشت 
رضاوند، دانشگر، علیاری و اسدی به جمع نفتی ها چه اتفاقی برای تیمش رخ می دهد، 
تیمی که اردوی پیش از فصلش را هم در اردبیل پشت سر گذاشته و این بازیکنان 
تقریباً با تیم بدنسازی کرده اند و اگر قرار باشد به نفت بازگردند و دایی بازیکنان دیگری 
را جایگزین آنها کند، کار سختی پیش رو خواهد داشت. به نوعی می توان گفت نفت در 
صورت پس گرفتن بازیکنانش از سایپا، اولین دوئل بین علی کریمی و علی دایی را رقم 
زده است، اتفاقی که باتوجه به خصوصیات اخلاقی کریمی و دایی می تواند در طول فصل 

هم جنجال آفرین باشد.

معرفی هیات مدیره استقلال نشان می دهد که می 
توان روی برنامه دار بودن باشگاه برای سازه های عمرانی و 
ایده های اقتصادی حساب کرد چرا که تصمیم های تک 

نفره تمام می شود.
 با معرفی اعضای هیات مدیره استقلال می توان تحلیل 
ها و برداشت های مختلفی برای آینده این باشگاه متصور 
شد. اگرچه این انتخاب ها دیر انجام شد و استقلال نقل 
و انتقالات را سپری کرد و به این ترتیب اعضای هیات 
مدیره در ترسیم شکل و شمایل سال آینده این تیم 
نقشی نخواهند داشت اما باید گفت همین حالا هم این 
معرفی برای استقلال می تواند مفید باشد. حسین قریب، 
جواد قراب، عباس ملکی، سیدرضا افتخاری و حسن 
زمانی ترکیب پنج نفره هیات مدیره استقلال هستند.   

هیات مدیره مولف
استقلال در بدترین حالت حالا هیات مدیره ای دارد 
که احتمالا خنثی نیستند و دارای رای هستند و نظر. در 
واقع استقلال مسیری را می رود که دو سه سالی بود که 
نمی رفت و در آن مسیر هم افشارزاده و هم افتخاری با 
اختیار تام و مونولوگ جلو می رفتند اما با هیات مدیره 
جدید گمان آن می رود که این هیات مدیره تصمیم گیر 

باشد و مثل مدیران قبلی بی تصمیم نباشد. در همین 
ابتدا از حرف قریب که احتمالا رئیس هیات مدیره 
استقلال خواهد شد می توان فهمید که قاعده بازی در 
استقلال عوض شده است. او می گوید تا اولین جلسه 
هیات مدیره باید صبر کرد تا تکلیف مدیر عامل مشخص 
شود. هر چند که گمانه زنی ها نشان از ابقای احتمالی 
افتخاری دارد اما با این حال این حرف موید آن است 
که هیات مدیره تصمیم می گیرد و دیگر در این باشگاه 

تاخت و تاز های یک نفره کمتر خواهد بود.
پایان عصر تک محوری

شاید مهمترین دلیل توقف رشد استقلال از سازه ها و 
عمران ها تا کسب جام همین روش مدیریت تک نفره 
بود که در این باشگاه طی سال های اخیر باب شده اما در 
هیات مدیره ای که قریب باشد، زمانی ماندگار شده باشد 
و مدیر اقتصادی هم به سیستم اضافه شده باشد می توان 
کمک حال بیشتری برای مدیر عامل ایجاد کرد وتصمیم 
ها را از روی شانه های مدیر عامل برداشت و خطالرسم 

هایی برای آینده ساخت.
برنامه های عمرانی و اقتصادی

در واقع عیب دیروز استقلال این بود که آینده در آن 

دیده نمی شد و همه چیز معطوف بود به تیم بزرگسالان 
استقلال و نتایج آن اما شاید از این به بعد این باشگاه 
بتواند برای سازه های عمرانی و پیشرفت های اقتصادی 
هم برنامه ریزی هایی داشته باشد. هیات مدیره استقلال 
آخرین بار که تشکیل جلسه داد در تاریخ 21 اسفندماه 
سال 95 بود که خروجی خاصی هم نداشت اما هفته 
پیش رو و در روز دوشنبه شاید استارت جدیدی در این 

زمینه داشته باشیم.
نگرانی ها برای هیات مدیره

در میان همه اتفاق های خوبی که ممکن است از اینجا 
به بعد برای استقلال رخ بدهد نگرانی هم وجود دارد و 
آن این است که افتخاری، قریب و زمانی هر سه تاکنون 
نشان داده اند که صاحب ایدئولوژی هایی هستند و این 
علاوه بر اینکه می تواند به سود استقلال تمام شود می 
تواند نقطه خطر هم برای استقلال محسوب شود. به هر 
حال این هیات مدیره شاید مثل هیات مدیره های قبلی 
بی اثر و کم اثر نباشد و این موضوع می تواند اختلاف 
هایی را هم در استقلال ایجاد کند. در واقع حالا استقلال 
هیات مدیره ای دارد که تجربه باشگاه داری دارد و حرف 

هایش بی پشتوانه نیست.

 اولین دوئل کریمی - دایی البته به صورت غیررسمی

 نفت بازیکنانش را از سایپا پس می گیرد؟

پایان عصر تک محوری در باشگاه استقلال

هیات مدیره ای که »ایده« دارد

هافبک پیشین الاهلی قطر بعد از ۴ فصل دوری در آخرین 
سال دوران حرفه ای خود پیراهن استقلال را بر تن کرد.

مجتبی جباری هافبک فصل گذشته الاهلی قطر با امضای 
افتخاری  سیدرضا  پیوست.  استقلال  به  ساله   2 قراردادی 
مدیرعامل باشگاه استقلال با اعلام این خبر به سایت باشگاه 
گفت: با مجتبی جباری جهت حضور در استقلال برای لیگ 
هفدهم به توافق رسیدیم و این بازیکن در فصل پیش رو 

بازیکن استقلال خواهد بود.
مدیرعامل استقلال افزود: مجتبی جباری بازیکن بزرگی 
است که در باشگاه استقلال پرورش یافته و سالها در استقلال و 
تیم ملی درخشیده است. او محبوبیت بالایی نزد هواداران دارد 
و حالا هم به خانه خود بازگشته است. این اتفاق را به هواداران 
تبریک می گویم و به جباری نیز خوش آمد می گویم. این 
عیدی ما بود به هواداران به مناسبت عید سعید فطر. افتخاری 
در پایان عنوان کرد: تمام تلاش خود را برای فراهم کردن 
بازیکنان مورد نیاز کادرفنی انجام دادیم. استقلال تیم بزرگی 
است و به همین دلیل بازیکنان بزرگی را به خدمت گرفته 
است. امیدوارم با حمایتهای هواداران، تلاشهای کادر فنی و 
بازیکنان و حمایتهای مجموعه مدیریتی باشگاه، استقلال فصل 

موفقی را پیش رو داشته باشد.
هرایر  احتمالی  جدایی  با  جباری  مجتبی  ترتیب  این  به 
مگویان، هجدهمین بازیکن لیست استقلال خواهد بود. جباری 
که محبوبیت فوق العاده ای میان هواداران استقلال دارد، بعد از 
پایان لیگ دوازدهم از استقلال جدا شد و بعد از حضور کوتاه 
مدت در سپاهان، سه فصل و نیم در فوتبال قطر حضور داشت 

اما در پایان فصل گذشته از الاهلی جدا شد.
می  را  او  آسیا  زیدان  لقب  با  ها  استقلالی  که  جباری 
بازیکنان استقلال در 10 سال  از محبوب ترین  شناسند، 
گذشته است که در تمامی قهرمانی های استقلال نقش پر 
رنگی داشته است. حضور جباری در استقلال وزن تیمی 
شاگردان منصوریان به شکل قابل توجهی افزایش می دهد 
و استقلال با در اختیار داشتن چهره ای با محبوبیت جباری 
در فصل پیش رو قطعا حمایت بیشتری از سوی هواداران 

خود خواهند داشت.

جباری پیش از این اعلام کرده بود در صورت حضور در 
استقلال بعد از یک فصل از فوتبال خداحافظی خواهد کرد 
و حالا این شانس را دارد تا با پیراهن استقلال از این تیم 
خداحافظی کند. هافبک شماره 8 استقلالی ها که با درخشش 
خود جشن خداحافظی منصوریان از فوتبال را با جشن قهرمانی 
در جام حذفی همزمان کرده بود، حالا با اعتماد منصوریان این 
شانس را دارد تا آخرین حضور خود در مستطیل سبز را با 

پیراهن تیم محبوب خود به پایان برساند.
از آغاز مذاکره تا عکس یادگاری با بزرگان تیم؛

روز پُر ماجرای جباری برای استقلالی شدن
شماره 8 محبوب آبی های پایتخت در بازگشت دوباره به این 

تیم مورد استقبال بازیکنان و هواداران قرار گرفت.
دومین تمرین استقلال از ساعت 18:30 روز پنجشنبه در 
کمپ زنده یاد حجازی برگزار شد که همه حواشی و اتفاقات 

پیرامون پیوستن مجتبی جباری به این تیم بود.
در اواسط تمرین نوبت عصر استقلال خبر دوباره آبی پوش 
شدن جباری منتشر شد که با اعلام این موضوع سکوهای 
کمپ این تیم یک پارچه او را تشویق کردند؛ کمتر از پنج 
دقیقه از انتشار این خبر نگذشته بود که به یکباره جباری 
به همراه علیرضا منصوریان وارد کمپ مرحوم حجازی شدند 
و تماشاگران با شعارهای مختلف به تشویق و استقبال از او 

پرداختند و خوشحالی خود را از این انتقال مهم نشان دادند.

هواداران استقلال بعد از اینکه صحبت جباری با خبرنگاران 
به اتمام رسید او را روی دوش گرفتند و به سمت سکوها بُردند 
که این بازیکن هم به ابراز احساسات تماشاگران واکنش نشان 
داد. در آخر تمرین استقلال نیز سید مهدی رحمتی، پژمان 
منتظری و خسرو حیدری برای دقایقی خوش و بش گرمی 
با جباری داشتند و عکس یادگاری گرفتند تا روز پُر ماجرای 
شماره 8 محبوب آبی ها که با مذاکره از ظهر امروز آغاز شده 

بود اینگونه به پایان برسد.
جباری: امیدوارم امسال جام قهرمانی را به هواداران 

هدیه بدهیم
هافبک جدید تیم فوتبال استقلال گفت: امیدوارم امسال با 
جام قهرمانی محبت های هواداران را جبران کرده و دل آن 
را شاد کنیم. جباری گفت: از حضور در استقلال هیجان زده 

هستم و خیلی خوشحالم که دوبارهبه تیم محبوبم برگشتم.
وی افزود: این محبتی که تماشاگران به من داشتند همیشه 
استرس و بار روانی را روی من زیاد می کند اما فراموش می کنم 
که از استقلال به همه جا رسیدم. جباری در پاسخ به این سؤال 
که چه قولی به هواداران می دهید، گفت: همیشه کار کردن در 
استقلال با مسئولیت سنگین و زیاد است ولی ان شاءالله سعی 

می کنم امسال جام قهرمانی را به هواداران هدیه بدهیم.
مرفاوی: 

جباری آماده باشد، به درد استقلال می خورد
سرمربی سابق آبی ها در خصوص حضور مجتبی جباری 
در استقلال می گوید: مجتبی بازیکن بزرگی است که سابقه 
روشنی دارد. البته او در فصل گذشته به دلیل مصدومیت های 
زیاد خیلی کم بازی کرد. اگر جباری آماده و مثل روزهای اوج 

باشد خیلی به درد استقلال می خورد.
پست اینستاگرامی آرش برهانی بعد از پیوستن 

مجتبی جباری به استقلال
 مهاجم سابق استقلال در آخرین پست اینستاگرامی خود 

نسبت به پیوستن مجتبی جباری واکنش نشان داد.
رسمی  صفحه  در  خود  پست  آخرین  در  برهانی  آرش 
اینستاگرامش عکسی از دوران حضور خود و مجتبی جباری 

را به اشتراک گذاشت.

 هشت محبوب با پیراهن استقلال خداحافظی می کند؛

مجتبی جباری به استقلال پیوست
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چند نسخه طبیعی برای بازیابی انرژی

 مصرف حریره و شیره بادام را فراموش نکنید 
عضو دانشگاه علوم پزشکی ارتش گفت: شیره بادام خام نسخه ای مناسب برای تمام 

مزاج ها است که با مصرف صحیح آن، بدن دوباره شارژ می شود. 
سید مهدی میرغضنفری متخصص فیزیولوژی، پژوهشگر طب سنتی و عضو هیات 
علمی دانشگاه علوم پزشکی ارتش جمهوری اسلامی ؛ ضمن تاکید بر حفظ پرهیز و 
کم خوری پس از ماه رمضان، بیان کرد: در واقع با اتمام ماه رمضان تمامی مواد زائد از 
بدن دفع می شود که احساس سبکی و سرحالی از جمله نشانه های این سم زدایی 

محسوب می شود.
وی گفت: البته در بسیاری از افراد به علت سبک غلط زندگی و تغذیه اشتباه نه تنها 
مواد اضافی و زائد از بدن دفع نمی شوند بلکه پس از ماه مبارک رمضان سموم در کبد، 
احشاء داخلی و سایر نقاط بدن تجمع می کنند که احساس سنگینی و سستی مهم 
ترین علامت آن است، اما به طور کلی انجام چند اقدام ساده همه قوای از دست رفته 

بدن ظرف یک الی چند روز پس از ماه رمضان باز می گردد.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی ارتش جمهوری اسلامی با اشاره به چند نسخه 
کلی برای بازیابی انرژی و در واقع شارژ مجدد بدن پس از ماه رمضان، تصریح کرد: این 
نسخه برای تمامی افراد با هر نوع مزاجی مناسب است، بنابراین توصیه می شود که 
پس از ماه رمضان، روزانه هر یک الی دو ساعت یک عدد مغز بادام کاملا جوییده و 

خورده شود.
وی ادامه داد: حریره و شیره بادام خام کاملا جویده و یا کوبیده شده نسخه ای مناسب 
برای تمام مزاج ها است و با مصرف صحیح آن، بدن دوباره شارژ می شود، افرادی که 
سوء هاضمه دارند نیز می توانند دو الی چهار ساعت بادام را خیسانده و پوست نازک 

رویی مغز را جدا کرده و میل کنند.
این متخصص فیزیولوژی و پژوهشگر طب سنتی، افزود: افرادی که نمی توانند بادام 
خام را بجوند می توانند آن را میکس یا چرخ کنند و با کمی شکر قهوه ای یا عسل میل 

کنند که در این صورت این بادام شیره دار مخزنی از انرژی برای افراد می شود.
میر غضنفری همچنین در خصوص تهیه حریره بادام گفت: بادام خام کوبیده شده را 
باید در حرارت غیر مستقیم قرار داد تا کمی غلیظ شده و حریره آن به دست آید، این 
حریره با ذره ای شکر قهوه ای و یا عسل انرژی زیادی دارد و باید اندازه نصف قاشق مربا 

خوری هر  دو الی سه ساعت یک بار میل شود.
این عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی ارتش جمهوری اسلامی در ادامه با اشاره 
به مصرف چند عصاره طبیعی خانگی برای ساخت معجون انرژی زای قوی پس از ماه 
رمضان، تاکید کرد: مصرف آب سیب و آب انگور شیرین یا ملس طبیعی یکی از بهترین 

گزینه ها برای بازیابی قوای بدن محسوب می شود.
وی ادامه داد: افرادی که از بیماری نفخ رنج می برند می توانند در صورت امکان کمی 
شکر قهوه ای را به یک لیوان آب سیب اضافه کرده و 10 الی 12 ساعت آن را به شیوه 
بن ماری ) حرارت غیر مستقیم با بخار آب( آرام آرام غلیظ شده و هر چهار ساعت یک 
قاشق چای خوری میل کنند، این نسخه به عنوان بهترین عصاره انرژی زا برای تمامی 

معده ها و مزاج ها حتی برای کودکان نیز سازگار و موثر است.
میرغضنفری اضهار کرد: شیره انگور و یا شیره توت طبیعی نیز از دیگر گزینه های 
بسیار مفید و بهتر برای بازیابی انرژی از دست رفته بدن پس از ماه مبارک رمضان است 

که می توان یک قاشق غذاخوری از آن را در آب سیب طبیعی مخلوط و میل کرد.

فواید گلاب برای پوست، مو و سلامت 

گل های رز به عنوان »ملکه گل ها« شناخته می شوند و این گل های زیبا می توانند 
زیبایی و جذابیت واقعی را به هر باغ یا طراحی داخلی خانه اضافه کنند. 

به گزارش گروه سلامت عصر ایران ، دیر زمانی است که گل رز به واسطه زیبایی، 
روغن معطر و قدرت های دارویی خود مورد استفاده مردم قرار می گیرد. محصولات 
بسیاری از گل رز تهیه می شوند و یکی از پر مصرف ترین آنها گلاب است که بوسیله 
تقطیر گلبرگ های گل رز با بخار به دست می آید. گلاب به صورت سنتی در تهیه 
غذا و نوشیدنی ها مورد استفاده قرار می گیرد و همچنین از آن می توان برای مراقبت 
زیبایی یا پوست استفاده کرد. گلاب حاوی آنتی اکسیدان های قدرتمندی است و از 
خواص ضدعفونی کننده، ضد باکتری، ضد پیری و ضد التهاب سود می برد. در ادامه با 

برخی از فواید گلاب برای پوست، مو و سلامت کلی بیشتر آشنا می شویم. 
تونر عالی برای پوست خشک 

گلاب یک تونر )مایع آرایشی برای پاکسازی پوست و باز کردن منافذ آن( خوب، 
به ویژه برای پوست های خشک است. این محصول می تواند به کاهش خشکی 
کمک کند و پوست را مرطوب نگه دارد. همچنین، گلاب با احیای pH پوست به 
حفظ ظاهر شاداب و جوان آن کمک می کند.  دو قاشق غذاخوری گلاب را در یک 
بطری اسپری بریزید.  یک قاشق چایخوری گلیسیرین به آن اضافه کنید.  بطری را 
تکان دهید تا مواد به خوبی با هم ترکیب شوند.  تونر را به آرامی روی صورت خود 
اسپری کنید، پیش از این که از یک مرطوب کننده استفاده کنید.  یک بار در روز از 
این ترکیب استفاده کنید.  باقیمانده محلول را می توانید به مدت 10 روز در یخچال 

نگهداری کنید. 
تسکین تحریک و سوزش پوست 

اگر به واسطه شرایطی مانند اگزما، درماتیت یا روزاسه با سوزش و تحریک پوست 
خود مواجه شده اید، گلاب می تواند تسکین فوری برای آن فراهم کند. 

گلاب دارای ویژگی های ضد التهابی و همچنین آرام بخش است که به تسکین هر 
گونه سوزش و قرمزی پوست کمک می کنند. همچنین، این محصول به عنوان یک 
پاک کننده خوب برای از بین بردن روغن و گرد و غبار جمع شده روی پوست که 
موجب بسته شدن منافذ پوست می شوند، عمل می کند.  مقداری گلاب را روی 
مقداری پنبه ریخته و آن را روی منطقه تحت تاثیر قرار گرفته پوست بمالید.  اجازه 
دهید 15 تا 20 دقیقه به همان حالت باقی بماند و سپس پوست خود را شستشو 

دهید.  این کار را روزی یک بار انجام دهید.
درمان آکنه 

از گلاب می توان برای درمان آکنه نیز استفاده کرد. این محصول به پاکسازی 
منافذ، کنترل روغن اضافی و حتی پیشگیری از طغیان ناگهانی آکنه کمک می کند. 
همچنین، گلاب به بهبودی زخم های آکنه کمک می کند.  گلاب به حفظ تعادل 
pH پوست کمک می کند که برای پیشگیری از آکنه اهمیت دارد.  برای استفاده 
روزانه، یک قاشق غذاخوری گلاب را با یک قاشق غذاخوری آبلیمو ترکیب کنید.  این 
ترکیب را روی منطقه تحت تاثیر قرار گرفته گذاشته و اجازه دهید 30 دقیقه به همان 
حالت باقی بماند. سپس با آب تمیز موضع را شستشو دهید. این کار را یک بار در روز 
انجام دهید.  برای استفاده هفتگی، مقدار کافی از گلاب را به یک قاشق غذاخوری 
پودر خاک رس سبز اضافه کنید تا یک خمیر شکل بگیرد. این خمیر را روی صورت 

خود بمالید و اجازه دهید خشک شود. سپس با آب صورت خود را شستشو دهید. 
از این ماسک یک بار در هفته استفاده کنید. 

درمان پاشنه های ترک خورده 
در شرایطی که گلاب به تنهایی نمی تواند ترک پاشنه را درمان کند، ترکیب 
کلاسیک آن با گلیسیرین می تواند درمان خانگی موثری برای ترک های پاشنه پا 
 E و ،C، D ،A، B3 باشد.  گلیسیرین پوست پا را نرم می کند و گلاب ویتامین های
و همچنین ویژگی های آنتی اکسیدانی، ضد التهابی و ضد عفونی کنندگی را برای 
پوست فراهم می کند.  به مقدار مساوی گلاب و گلیسیرین را با یکدیگر به خوبی 

ترکیب کنید.  این ترکیب را پیش از خواب روی پاشنه ها و کف پای خود بمالید. 
صبح روز بعد پاهای خود را با آب ولرم شستشو دهید.  این کار تا زمانی که نیاز 

است، تکرار کنید. 
نرم و صورتی کردن لب ها 

دیگر نیازی نیست لب های رنگ و رو رفته خود را زیر پوشش رژ لب پنهان کنید 
زیرا با استفاده از گلاب نرمی و رنگ صورتی زیبایی به آنها می بخشید.  مقداری گلاب 
را هر روز پیش از خواب روی لب های خود بمالید.  برای کمی رنگ بیشتر، یک ریشه 
چغندر را به تکه های کوچک برش زده و آنها را در برابر نور خورشید خشک کنید. 
این تکه ها را آسیاب کرده تا پودری یکدست شکل بگیرد. اندکی از این پودر را با 
مقدار کافی گلاب ترکیب کنید تا شکل خمیر به خود بگیرد. این خمیر را روی لب 
های خود قرار دهید و پس از 10 دقیقه با آب ولرم آنها را شستشو دهید. این کار را 

یک بار در روز انجام دهید. 
پاک کننده طبیعی آرایش 

باقی ماندن آرایش برای مدتی طولانی روی صورت می تواند به پوست آسیب وارد 
کند. به جای صرف هزینه زیاد برای خرید پاک کننده های آرایش، شما می توانید از 
گلاب استفاده کنید.  گلاب یک پاک کننده آرایش طبیعی خوب برای انواع مختلف 
پوست است. همچنین، این محصول به پاکسازی پوست و حفظ سلامت و ظاهر 
درخشان آن کمک می کند.  مقداری پنبه را در گلاب خالص فرو ببرید و سپس از 
آن به آرامی برای پاک کردن آرایش صورت استفاده کنید. در صورت نیاز، پنبه اضافی 
برای خیس کردن در گلاب استفاده کنید.  از این پاک کننده آرایش طبیعی هر روز 

پیش از خواب استفاده کنید.
فواید رز گلاب برای مو 

چه با موهایی خشک و فردار مواجه باشید، یا با عفونت یا شوره سر، گلاب می تواند 
به کمک شما بیاید.  ویژگی های مرطوب کنندگی و تغذیه کننده گلاب کیفیت مو را 
بهبود می بخشند و آن را درخشان می سازند. گلاب به عنوان یک نرم کننده و احیا 
کننده طبیعی رشد مو عمل می کند.  ماهیت ضد عفونی کننده و ضد التهابی گلاب 
به درمان عفونت های خفیف پوست سر و خلاص شدن از شر شوره سر نیز کمک می 
کند.  برای نرم و درخشان کردن مو، یک فنجان گلاب را در قالب شستشوی نهایی 
پس از شامپو زدن مو استفاده کنید.  برای درمان عفونت خفیف پوست سر، مقدار 
مساوی از گلاب و گلیسیرین را ترکیب کنید.  با استفاده از مقداری پنبه این ترکیب 
را روی پوست سر خود به مدت 10 دقیقه ماساژ دهید. سپس اجازه دهید 30 دقیقه 
به همان حالت باقی بماند و پس از آن موی خود را با شامپو شستشو دهید. این کار را 

یک یا دو بار در هفته انجام دهید تا شرایط پوست سر بهبود یابد. 
آرامش چشم های خسته 

چشم های خسته و دردناک می توانند زیبایی شما را از بین ببرند. گلاب حالتی 
تسکین دهنده و خنک کننده برای چشم ها ایجاد می کند و به آرامش چشم های 
خسته کمک می کند. افزون بر این، گلاب به کاهش پف زیر چشم ها کمک می کند. 
همچنین، ویتامین A موجود در گلاب خطر خشکی چشم ها را کاهش می دهد. 

مقداری پنبه را در گلاب خالص خیس کنید و آن را روی پلک های بسته خود قرار 
دهید. اجازه دهید به مدت 10 دقیقه به همان حالت باقی بماند. دو یا سه بار در روز 
این کار را تکرار کنید.  از گلاب خالص می توانید به عنوان قطره چشمی نیز استفاده 

کنید. یک یا دو قطره گلاب را در صورت نیاز در چشم های خود بریزید. 
بهبود خلق و خو 

رایحه آرامش بخش گلاب می تواند خلق و خوی انسان را بهبود ببخشد. همچنین، 
این محصول از ویژگی های ضد افسردگی و ضد اضطراب سود می برد.  مقداری گلاب 
را در فضای اتاق اسپری کنید. رایحه این محصول اتاق را فرا گرفته و به بهبود خلق و 
خوی شما کمک می کند.  گزینه دیگر، قرار دادن مقداری گلاب در یک دستمال و 

استنشاق بوی آن است. 
تسکین سردرد 

گلاب به واسطه رایحه تسکین دهنده و ویژگی های خنک کننده خود می تواند در 
تسکین سریع سردرد موثر باشد. در حقیقت، استفاده از گلاب یکی از قدیمی ترین 
درمان های سردرد است.  یک کمپرس سرد که در گلاب خیس خورده است را 
به مدت ۴5 دقیقه روی سر خود قرار دهید. همچنین، شما می توانید چند قطره 
روغن اسطوخودوس را به گلاب اضافه کرده و آن را برای کاهش درد روی شقیقه 
های خود قرار دهید.  افزون بر این، شما می توانید اندکی گلاب را روی بالش خود 
اسپری کنید تا به خواب بهتر پس از یک روز طولانی کمک کند، که در پیشگیری 

از سردرد موثر است.

یک متخصص پوست و مو گفت: اگر افراد در منزل یا اداره 
در معرض نور غیر مستقیم قرار بگیرند فقط باید از ضد آفتاب 

استفاده کنند. 
خلیل صداقت پیشه متخصص پوست و مو اظهار کرد: همه 
افراد باید به منظور محافظت پوست خود در برابر اشعه های 
مضر نور خورشید در تمام فصول سال از ضد آفتاب استفاده 
کنند؛ بنابراین این موضوع که برخی  تصور می کنند کِرِم های 

ضد آفتاب را فقط باید در تابستان به کار ببرند، باوری نادرست 
است. وی بیان کرد: اشخاص باید هر سه ساعت یک بار مصرف 
ضد آفتاب خود را تجدید کنند، اگر ما در معرض نور مستقیم 
و شدید خورشید قرار بگیریم به کار بردن ضد آفتاب به تنهایی 
کافی نبوده و باید علاوه بر آن از پوشش مناسب مانند کلاه 
لبه دار، چتر و عینک  آفتابی نیز استفاده کنیم. این متخصص 
پوست و مو افزود: اگر افراد )در منزل یا اداره( در معرض نور 

غیر مستقیم قرار بگیرند فقط باید از ضد آفتاب استفاده کنند.
صداقت پیشه مطرح کرد: برخی اشخاص تصور می کنند 
وقتی ضد آفتاب را به کار می برند از ویتامین D نور خورشید 
محروم می شوند در حالی که میزان نیاز روزانه هر فرد از این 
ویتامین خیلی زیاد نیست بنابراین  شخص نباید ساعت های 
طولانی در معرض نور مستقیم خورشید قرار گیرد و از این 
طریق به سلامت پوست خود آسیب برساند و در مواردی 
که این میزان نیاز روزانه از طریق خورشید برآورده نشود نیز 
افراد می توانند از قرص های خوراکی ویتامین D کمک بگیرند. 
وی تاکید کرد: افرادی که پوست آن ها دارای جوش و چرب 
بوده باید از کِرِم های ضد آفتاب فاقد چربی استفاده و اشخاص 
دارای پوست خشک باید ضد آفتاب های چرب مصرف کنند. 
این متخصص پوست و مو با بیان اینکه ضد آفتاب ها دارای 
2 نوع فرمولاسیون فیزیکی و شیمیایی هستند، تصریح کرد: 
ضد آفتاب های فیزیکی نور خورشید را منعکس کرده و ضد 
آفتاب های دارای فرمول شیمیایی اشعه های مضر موجود در 
نور خورشید را به خود جذب می کنند، اکثر ضد آفتاب های 
موجود در بازار دارای هر 2فرمول شیمیایی و فیزیکی هستند.

صداقت پیشه توصیه کرد: افرادی که قرار گرفتن در معرض 
نور خورشید برای آن ها مضر است باید از ضد آفتاب های 
فیزیکی استفاده کنند، برای کودکان هم بهتر است از ضد 
آفتاب های فیزیکال استفاده شود. وی یادآور شد: اگر افراد 
دارای پوست خیلی سفید )تیپ 1( هستند مانند نژاد اروپایی 
باید از SPF بالای 30 استفاده کنند و اشخاصی که دارای تیپ 
پوستی 2 به بالا هستند باید ضد آفتابی را انتخاب کنند که 

SPF آن حداقل 20 باشد.

علمی و سلامت 
شنبه -دهم  تیر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4313

یک متخصص پوست و مو :

مصرف ضد آفتاب در این اماکن را نادیده نگیرید 

 

چراغ خواب سازگار با شبکه های اجتماعی و 
ایمیل هم از راه رسید

این موبایل بدون باتری کار می کند

تیمی از مهندسان موسسه فناوری ماساچوست با 
طراحی فیلترهای گرافنی مخصوص دیالیز سرعت این 

فرآیند را 10 برابر افزایش دادند.
بسیار  امروز  فناوری  دنیای  در  گرافن  از  استفاده   
گسترده شده است و حال محققان در "موسسه فناوری 
ماساچوست")ام.آی.تی( موفق شده اند با استفاده از این 
ماده منحصر بفرد فیلترهایی بسازند که مولکول های در 
ابعاد نانومتر را به راحتی تصفیه می کند و روند انجام دیالیز 

را برای بیماران کلیوی تا 10 برابر تسریع می کند.
انجام دیالیز برای بیماران مبتلا به نارسایی کلیوی سبب 
تصفیه خون و حذف مواد زائد از خون می شود و علاوه بر 
این از این فرایند برای جداسازی مولکولی، تصفیه داروها 
و تخلیه پسماندها و مواد زائد از محلول های شیمیایی نیز 

استفاده می شود.
در حال حاضر غشاهای موجود که برای تصفیه در روند 
دیالیز مورد استفاده می گیرند به خاطر ضخامت بالا، مدت 

زمان این فرایند را طولانی می کنند اما این غشای گرافنی 
تولید شده می تواند سرعت تصفیه را به خوبی افزایش 
دهد زیرا می تواند مواد ریز موجود در محلول را تا ابعاد 

یک نانومتر تصفیه نماید.
"پیران کیدامبی") Piran Kidambi( از اعضای تیم 
تحقیقاتی درباره خواص گرافن گفت: با توجه به اینکه 
قطر گرافن بسیار کم است روند تصفیه بسیار سریع تر 
دنبال می شود و مولکول های برای تصفیه نیازی به عبور 

چندباره از غشای زخیم فلزی ندارند.
نکته قابل توجه در رابطه با این غشای گرافنی این 
است که محققان موفق شده اند غشاهای فوق نازک در 
ابعاد مختلف را برای تصفیه سایزهای متفاوتی از ذرات و 

مولکول ها بسازند.
برای مثال یکی از این غشاها برای تصفیه مولکول های 
پتاسیم کلرید ساخته شده که تنها 0.66 نانومتر قطر 
دارند.در حال حاضر یک جلسه دیالیز برای بیماران حدود 
۴ ساعت زمان می برد که در صورتی که این غشای جدید 
تاییدیه استفاده در مراکز درمانی را دریافت کند این زمان 
به حدود 25 تا 30 دقیقه کاهش خواهد یافت؛ اتفاقی 

که می تواند برای بیماران دیالیزی بسیار خوشایند باشد.

فیلترهایی که سرعت دیالیز را ۱۰ برابر می کنند

محققان موبایلی ساخته اند که انرژی مورد نیاز خود را از فضای اطرافش دریافت می 
کند و به عبارت دیگر بدون باتری کار می کند.

 این دستگاه براساس فناوری ساخته شده که در زمان جنگ سرد میان آمریکا و روسیه 
به کار می رفت. نمونه اولیه این دستگاه با توجه به تکنیکی به نام Backscatter )فناوری 
انعکاس امواج رادیویی و غیره( کار می کند که بر اساس آن دستگاه می تواند از امواج 
رادیویی برای برقراری ارتباط استفاده کند. با توجه به میزان انرژی بالای تلفن هوشمند، 
این دستگاه برای برقراری ارتباط از قابلیت های آنالوگ به جای دیجیتال استفاده می 
کند. جالب آنکه این فناوری مربوط به زمان جنگ سرد میان آمریکا و روسیه است. البته 
 Passive  محققان دانشگاه واشنگتن در سیاتل قبلا  یک پوستر آواز خوان و سیستم
Wi-Fi را براساس فناوری Backscatter ساخته اند. هرچند روش های دیگری براساس 
فناوری Backscatter ساخته شده اند، اما دستگاه جدید کارآمدتر است.  در همین راستا 
وامسی تالا یکی از پژوهشگران دانشگاه واشنگتن می گوید: تبدیل حرف های انسان به 
سیگنال های دیجیتالی به انرژی زیادی نیاز دارد. این دستگاه با الهام از باگ های صوتی 
کار می کند که در زمان جنگ سرد توسط جاسوسان روس برای ارسال اطلاعات استفاده 
می شد و فقط به وسیله امواج رادیویی با فرکانسی مشخص تولید می شود. درحال حاضر 
نمونه اولیه این دستگاه بسیار ساده است که شامل یک بستر عددی لمسی و صفحه 

نمایش کوچک LED  است. اما در آینده پیشرفته تر خواهد شد.

محققان اسپانیایی راهی نوین برای تصفیه آب بجای افزودن مواد شیمیایی به آن 
ابداع کرده اند.

در آینده ربات های کوچکی که در آب شناور می شوند باکتری های مضر آن را نابود 
کرده و آب را آشامیدنی خواهند کرد.

میکروربات های کُروی که محققات اسپانیایی آنها را توسعه داده اند می توانند در زیر 
سطح آب شناور باشند و باکتری های مضر را جمع آوری کرده و به راحتی از آب خارج 

شوند.
در حالت عادی، تصفیه آب با افزودن دوزهای بالای کلر و دیگر مواد شیمیایی انجام 
می شود که خود این مواد اثرات مخربی بر روی افراد می گذارند و علاوه بر این برای 

نابودی تمام باکتری ها مناسب نیستند.
طراحی این ربات ها بسیار هوشمندانه انجام شده است. بدنه این ربات ها از دو قسمت 

تشکیل شده است که یکی از جنس منیزیم و دیگری ترکیبی از آهن، طلا و نقره است.
قسمت منیزیمی عمل تصفیه را انجام می دهد و ضمن واکنش دادن با آب حباب های 

هیدروژن تولید می کند.
سمت دیگر ربات با استفاده از طلا میکروارگانیسم های موجود در آب را به دام 

می اندازد تا با استفاده از نانوذرات نقره نابود شوند.
در تست انجام شده برای سنجش عملکرد این میکروربات ها آنها را وارد آب تصفیه 
نشده کردند که با توجه به سوخت منیزیمی این ربات ها که 15 تا 20 دقیقه آنها را فعال 

نگه می دارد حدود 80 درصد باکتری های موجود در آب آلوده نابود شدند.
لایه آهنی که در بدنه این ربات ها تعبیه شده برای جمع آوری آنها با استفاده از آهنربا به 
کار گرفته می شود.طراحان این ربات ها اعلام کرده اند که فعالیت این ربات های تصفیه گر 

هیچ پسماند مضری در آب باقی نمی گذارد.

محققان دانشگاه استکهلم به این نتیجه رسیده اند که آب 
در حالت مایع می تواند به صورت دو مایع متفاوت وجود 

داشته باشد.
آب ویژگی های منحصر به فرد و عجیب فراوانی دارد که 

این ماده را از دیگر ترکیبات شیمیایی متمایز می کند.
در طبیعت آب به سه شکل مایع، جامد و گاز وجود دارد 
و در صورتی که تحت فشار شدید قرار بگیرد حالت چهارمی 
موسوم به "تونل زنی کوانتومی" خواهد داشت و می تواند در 

دمای جوش منجمد شود.
حال محققان دانشگاه استکهلم به این نکته پی برده اند که 

آب در واقع دو شکل متفاوت در حالت مایع دارد و احتمالا 
خواص ویژه آب با این دو حالت مرتبط است.

کشف این موضوع از آنجا ناشی شد که یخ در حالت های 
متفاوتی وجود دارد. زمانی که یخ در یخسازهای خانگی تولید 
می شود، مولکول های آن یک ساختار منظم کریستالی را 
ایجاد می کنند اما در فضای باز این ساختارها کمتر به چشم 
می آیند و مولکول های آب در حالت جامد نامنظم هستند و 
دو نوع چگالی بالا و پایین در آنها مشاهده می شود. پیش از 
این در تئوری پیش بینی می شد که بتوان این پدیده را در 
حالت مایع نیز مشاهده کرد و برای اولین بار است که این 

پدیده مشاهده می شود. محققان دانشگاه استکهلم با استفاده 
از اشعه ایکس نحوه حرکت مولکول های آب را در بلورهای 
بی شکل و نامنظم یخ مشاهده کردند که چگونه این ماده از 
چگالی بالا به چگالی پایین حرکت می کند در حالی که در 
هر دو چگالی وضعیت آن به مایع تبدیل می شود. نتایج این 
تحقیق نشان می دهد که آب خواص ویژه خود را به خاطر 
این دو وضعیت متفاوت دارد. این یافته ها می تواند تصویر 
بهتری از تاثیر آب بر تعییرات فشار، دما و سایر مواد شیمیایی 
داشته باشد. در واقع آب یک مایع با خواص پیچیده نیست 

بلکه دو مایع ساده است که ارتباط پیچیده ای با هم دارند.

یک شرکت ژاپنی می گوید موفق به تولید اولین حافظه فلاش جهان با سلول ۴ بیتی 
از نوع QLC شده است که ذخیره اطلاعات را به صورت چهارلایه و با فشردگی بی سابقه 

ای ممکن می کند.
شرکت توشیبا که این حافظه را تولید کرده یادآور شده است دستاورد یادشده می 
تواند صنعت ساخت حافظه های فلاش را به طور بنیادین دگرگون کند. زیرا از این طریق 
می توان حافظه های پرظرفیت تازه ای با هزینه کم تولید کرد. حافظه های فلاش فعلی 
متشکل از مجموعه ای از ترانزیستورها هستند که با تعلق صفر یا یک به بیت های آنها 
 planar( به کار گرفته می شوند. بلوک های حافظه های فلاش یا به صورت دوبعدی
NAND( یا با کارآیی بیشتر و به صورت سه بعدی )3D NAND( نصب شده و مورد 
استفاده قرار می گیرند. برای افزایش ظرفیت ذخیره سازی اطلاعات در هر یک از این دو 
نوع حافظه های فلاش باید بتوان بلوک های موجود را به بخش های بیشتری تقسیم 

کرد تا توان ظرفیت داده در آنها بیشتر شود. تا به حال تولید حافظه فلاش با ظرفیت 
 MLC دو و سه بیت برای ذخیره سازی اطلاعات ممکن شده است. این نوع حافظه ها
و TLC نام گرفته اند. تولید حافظه های QLC یک گام دیگر به پیش در این زمینه 
محسوب می شود. در این روش هر سلول حافظه به 16 سطح با چهار لایه تقسیم می 
شود و در نهایت می توان ۴ بیت اطلاعات را در هر سلول ذخیره کرد. حفظ اطلاعات با 
ثبات، دقت و پایداری لازم در این روش ذخیره سازی به شدت فشرده کار دشواری است 
و تحقق این هدف کار ساده ای نبوده است. توشیبا می گوید با استفاده از روش جدید 
می توان 768 گیگابایت اطلاعات را در فضایی که فعلا برای ذخیره سازی 512 گیگابایت 
اطلاعات به کار می رود، ذخیره کرد. همچنین از این طریق راه تولید حافظه های چند 
ده ترابایتی ارزان قیمت نیز هموار می شود. هنوز زمان عرضه انبوه و تجاری این تراشه ها 

به بازار اعلام نشده است.

تصفیه آب با میکروربات های شناور

آب در حالت مایع ۲ شکل متفاوت دارد

سریع ترین و ارزان ترین حافظه فلاش جهان تولید می شود

به تازگی چراغ خوابی به نام Aumi Mini روانه بازار شده که با فناوری بلوتوث سازگار 
است و کاربران را از دریافت پاسخ ایمیل یا جواب در شبکه های اجتماعی مطلع می کند.

 این چراغ خواب که انرژی خود را از پورت یو اس بی تامین می کند، قابل اتصال به 
شبکه های وای فای نیز هست و علاوه بر اطلاع رسانی در مورد دریافت ایمیل یا پاسخ 
در شبکه های اجتماعی مانند توییتر برای امور دیگری مانند هشدار در مورد از کار افتادن 

شبکه های وای - فای و مدیریت لوازم خانگی هوشمند نیز قابل استفاده است.
همراه با این چراغ خواب یک برنامه موبایلی نیز عرضه می شود که با استفاده از آن می 
توان شدت نور چراغ خواب، خودکار یا دستی بودن آن، نور ساطع شده از چراغ خواب، 

تایمر و غیره را تنظیم کرد.
از طریق برنامه موبایلی یاد شده حتی می توان چراغ یاد شده را به گونه ای تنظیم کرد 
تا در برابر حرکت در اطراف خود حساس شده و به طور خودکار روشن شود. لذا اگر در 
تاریکی شب برای رفتن به دستشویی از خواب بیدار شوید این چراغ خواب به طور خودکار 

روشن می شود و روشنایی مسیر را برای شما تامین می کند.
شرکت سازنده این چراغ خواب هوشمند رابه قیمت 2۴ دلار روانه بازار کرده و 

علاقمندان می توانند آن را به طور آنلاین از فروشگاه های کیک استار سفارش دهند.

 نشانه هایی که به ما می گوید کمبود ویتامین داریم
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مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم اعلام کرد

آبرسانی سیار به 4۰روستا در قم
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم گفت: امسال به ۴0 روستای این 

استان از طریق تانکرهای آبرسانی خدمات ارائه می شود. 
محمد احمدی جبلی روز پنجشنبه در جمع خبرنگاران به مناسبت هفته صرفه جویی 
مصرف آب از یکم تا هفتم تیرماه اظهار داشت: در سال 9۴ حدود 39 روستا، سال 95 
حدود 57 روستا از طریق تانکر آبرسانی می شدند که امسال با افزایش خدمات و طرح 

های عمرانی انتقال آب تعداد آبرسانی سیار به روستا ها کاهش پیدا کرده است.
وی افزود: 193 روستا با 51 هزار جمعیت در این استان وجود دارد که 151 روستا 

با جمعیت ۴9 هزار و ۴29 تن زیر پوشش شرکت آب و فاضلاب روستایی هستند.
وی با اشاره به 31 هزار و 799 مشترک آب روستایی اظهار داشت: شاخص بهره 
مندی آب در سطح روستاهای استان قم 15 / 8۴ است که نسبت به میانگین کشوری 
۴ / 7۴ جایگاه بسیارمناسبی را دارد که نشانگر شاخص بهره مندی از تاسیسات سالم و 
استفاده 2۴ ساعته از آب سالم است. احمدی جبلی با بیان این که آبرسانی از سرشاخه 
های دز به روستاهای قم از سال 83 پیگیری شده است گفت: در سال 9۴ به ۴7 روستا 
که دارای تنش آبی شدید بودند انتقال آب صورت گرفت و این آمار در سال 95 به 62 
روستا رسید ضمن این که برنامه ریزی شده است تا پایان سال 96 با تکمیل طرح ها 
انتقال آب به 72 روستا برسد. وی اضافه کرد: روستاهای استان قم از 127 منبع آبی 
بهره مند هستند که از این تعداد 31 حلقه قنات و چشمه، 96 حلقه چاه و 11 مورد آب 
های سطحی است همچنین 105 مخزن ذخیره با ۴2هزار متر مکعب وجود دارد که 

آب روستاهای استان را تامین می کند.
هدر رفت ۳۵ درصدی منابع آبی استان قم 

وی با اشاره به این که حجم آب تولیدی 1۴ میلیون متر مکعب است گفت: متوسط 
سرانه مصرف در بخش خانگی 1۴ متر مکعب در ماه و متوسط سرانه مصرف در بخش 
غیر خانگی 85 متر مکعب در ماه است و هدر رفت آب 35 درصد می باشد که این امر 
به خاطر انشعاب های غیر مجاز و حوادث آبی است. وی ادامه داد: 11 مجتمع آبرسانی 
روستایی شامل مجتمع قنوات، مجتمع شهید علیمحمدی در بخش جعفرآباد، مجتمع 
گلستانه در بخش سلفچگان، مجتمع تاج خاتون در بخش سلفچگان، مجتمع چاله گنبد 
در بخش سلفچگان، مجتمع نعمت آباد در بخش مرکزی و مجتمع آبرسانی شهدا در 
بخش کهک است. وی به نصب دستگاه های آب شیرین کن در روستاها اشاره کرد و 
گفت: بیشتر این دستگاه ها در روستاهای بخش مرکزی فعال است تا روستاییان بتوانند 
از خدمات آب با کیفیت مناسب بهره مند شوند. احمدی جبلی با تاکید بر این که 
استانداردسازی انشعاب های آب صورت گرفته است گفت: 9 هزار کنتور آب خراب در 
روستا ها وجود داشت که تاکنون چهار هزار کنتور تعویض شده است و 2 هزار کنتور 
دیگر امسال جایگزین می شود. وی افزود: برای جلوگیری از هدررفت آب و خدمات 
رسانی به مشترکان مقابله جدی با انشعاب های غیرمجاز صورت می گیرد. وی به طرح 
های در دست اقدام در سال 96 اشاره کرد و گفت: در سال 1395 شرکت آبفار ۴6 پروژه 
را در دستور کار خود داشت که اکثر طرح ها به بهره برداری رسیدند و در حال حاضر 
18 طرح در حال احداث شامل تکمیل مجتمع های آبرسانی، خرید ژنراتور، آبرسانی به 
واحدهای احداثی توسط بنیاد مسکن، اجرای تله متری بخش سلفچگان، تکمیل شبکه 
جمع آوری فاضلاب روستایی، تجهیز چاه های آب شرب روستا است که امیدواریم در 
هفته دولت به بهره برداری برسانیم. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان 
قم بیان داشت: بخشی از اعتبار اجرای این طرح ها از سوی بنیاد برکت و بخش مهم 
آن از سوی اعتبارات صندوق توسعه ملی به مبلغ 300 میلیارد ریال تامین خواهد شد. 
وی با توجه به این که آب روستاها از لحاظ کیفیت و بهداشت مورد نظارت قرار می 
گیرد گفت: این شرکت دارای یک آزمایشگاه مجهز برای تضمین کیفیت میکروبی 
و انجام آزمون های فیزیک وشیمیایی آب است که به طورمستمر کلیه پارامترهای 
بهداشتی آب در فواصل زمانی مشخص اندازه گیری و ثبت و ضبط می شوند ضمن 
این که مرکز بهداشت نیز می تواند مشکلات کیفیت آب را گزارش دهد تا کارشناسان 
رسیدگی کنند. وی ابراز داشت: همچنین گندزدایی و کلرزنی کلیه منابع آبی قابل شرب 
روستایی تحت پوشش و تامین کلر روستاهای غیر تحت پوشش شرکت آبفار است و 
سامانه های بی خطر الکترولیز نمک طعام به منظور گندزدایی آب به جای کلریناتورهای 
گازی جایگزین شده است.  احمدی جبلی به وضعیت روستای چشمه شور از توابع 
بخش مرکزی پرداخت و گفت: در این روستا چاه جدیدی با اعتبار پنج میلیارد و 800 
میلیون ریال حفر شد که به علت قرار گرفتن در حاشیه حوض سلطان، آب به دست 
آمده از این چاه قدری شور است از این رو آبرسانی به این روستا به صورت سیار انچام 
می شود و مردم استفاده غیر شرب را از چاه برداشت می کنند.  به گفته وی، آب این 
روستا به علت آبرسانی با تانکر هیچ گونه مشکل بهداشتی و کیفیتی ندارد و مورد تایید 
کارشناسان این شرکت است ضمن این که مرکز بهداشت استان نیز آلودگی در این 
خصوص اعلام نکرده است. وی، حفر و تجهیز 15 حلقه چاه با اعتبار بالغ بر ۴5 میلیارد 
ریال، احداث حدود 53 کیلومتر خط انتقال با اعتبار بالغ بر 220 میلیارد ریال ، احداث 
12 هزار متر مکعب مخزن ذخیره آب با اعتبار بالغ بر 62 میلیارد ریال، احداث و تکمیل 
تصفیه خانه و شبکه جمع آوری فاضلاب روستای خورآباد با اعتبار 15 میلیارد ریال ، 
نصب 15 دستگاه سطح سنج بیسیم برای جلوگیری از هدر رفت آب، تکمیل و بهره 
برداری از سامانه تله متری و تله کنترل روستاهای بخش کهک و سلفچگان، پیمایش 
کلیه اماکن و راه اندازی سامانه 1523 جهت پرداخت تلفنی قبض ها را از جمله خدمات 
ارائه شده در دولت تدبیر و امید طی سه سال گذشته به روستایان برشمرد. مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم از مردم و مشترکان خواستار شد با توجه به 
وضعیت نامناسب منابع آبی، صرفه جویی و مدیریت مصرف آب را سرلوحه کار خویش 
قرار دهند و با پرداخت به موقع قبض آب بها این شرکت را در خدمات رسانی مطلوب و 
به موقع همراهی کنند همچنین حوادث شبکه و تاسیسات آبرسانی را با شماره تماس 

37780178 مطرح کنند تا از هدررفت آب جلوگیری شود.

مدیرکل پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان قم: 

آمار بالای تصادفات در استان قم
 نگران کننده است 

 مدیرکل پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم با نگران کننده خواندن آمار بالای 
تصادفات در این استان گفت: در راستای کاهش آسیب های اجتماعی در این زمینه 

مجتمع تصادفات در دادسرا شکل گرفته است. 
سعید کاویانی ، با اشاره به وظایف اصلی معاونت پیشگیری از وقوع جرم دادگستری 
اظهار داشت: به  تصریح قانون در تبصره ماده ۴ ، جرائم مرتبط با کالا و ارز به صورت 
اختصاصی از وظایف این معاونت بوده و برنامه هایی که در راستای سیاست قضایی استان 
از سوی رئیس کل دادگستری به معاونت محول می شود نیز از دیگر وظایف معاونت 
پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان است. وی  با اشاره به اینکه در سال 96 ، قوه 
قضاییه 36 برنامه را به معاونت پیشگیری از وقوع جرم دادگستری محول کرده است، 
گفت: در بحث تصادفات استان قم از شاخص های بسیار نگران کننده ای برخوردار است 
که فقط در سال 95 بیش از 11 هزار تصادف فوتی،  جرحی و خسارتی  را در قم شاهد 
بودیم. مدیرکل پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم با نگران کننده خواندن آمار بالای 
تصادفات در این استان تأکید کرد: در راستای کاهش آسیب های اجتماعی در این  زمینه 
مجتمع تصادفات در دادسرا شکل گرفته که به شناسایی علل وقوع تصادفات و شناسایی 
نقاط حادثه خیز استان مشغول است. وی خاطرنشان کرد: بالغ بر ۴0 درصد ظرفیت 
بخش های ویژه بیمارستان های استان را مصدومان  تصادفات شهری پر کرده اند که 
ضرورت سازمان دهی و برنامه ریزی جدی شهری را برای 350 هزار موتورسیکلت را لازم 
کرده است. کاویانی با انتقاد  از آمار فزاینده تعداد متوسط تصادفات شهری تأکید کرد: 
به طور میانگین روزانه 35 تصادف فوتی و جرحی در استان اتفاق می افتد که معاونت 
پیشگیری آنالیز، تجزیه و ترکیب آن را انجام داده است و وظایف دستگاه های مختلف را 

نیز در زمینه مشخص کرده است.

فرمانده حوزه مقاومت بسیج یک شهید ابراهیمی ناحیه امام حسین )ع( استان قم :

کمک بیش از۲۰۰ میلیونی  مردم قم 
به جبهه مقاومت 

فرمانده حوزه مقاومت بسیج یک شهید ابراهیمی ناحیه امام حسین )ع( استان قم 
گفت: کمک های مردم شهر قم به جبهه مقاومت در سطح این حوزه مقاومت از مرز 
200 میلیون تومان گذشته است. حسین درخشان نیا امروز در گفت وگو با فارس در 
قم با اشاره به کمک های مردم شهر قم به جبهه مقاومت اظهار کرد: کمک های مردم 
این شهر به جبهه مقاومت در سطح حوزه مقاومت بسیج یک شهید ابراهیمی از مرز 
200 میلیون تومان گذشته است. وی ادامه داد: سربازان ولایت در سطح حوزه شهید 
ابراهیمی در حاشیه راهپیمایی روز قدس توانستند که حدود هشت میلیون تومان از 
کمک های مردم شهر قم به جبهه مقاومت را جمع آوری کنند. فرمانده حوزه مقاومت 
بسیج یک شهید ابراهیمی ناحیه امام حسین )ع( استان قم افزود: جمع آوری کمک های 
مردمی برای جبهه مقاومت با حمایت ائمه جماعات، هیأت های امنا مساجد، فرماندهان 
پایگاه های مقاومت بسیج و پیشکسوتان بسیجی صورت گرفت. درخشان نیا در پایان 
با اشاره به استمرار کمک مردم شهر قم به جبهه مقاومت خاطرنشان کرد: برنامه جمع 
آوری کمک های مردمی به جبهه مقاومت در سطح حوزه بسیج شهید ابراهیمی علاوه 
بر روز قدس در مناسبت های دیگر سال هم دنبال می شود و بسیجیان این حوزه برای 

کمک به جبهه مقاومت پیشرو هستند.

بکارگیری تجهیزات و تکنولو ژی ها پیشرفته تا میزان زیادی در هنگام مواجهه با 
حوادث و بحران ها می تواند به کاهش خسارات کمک کند ولی آنچه نمی توان به 

راحتی از اهمیت آن گذشت، آموزش مردمی در مواجهه با حوادث و بلایا ، آتش سوزی 
دو ساختمان یکی در تهران و دیگری در لندن بسیاری را به فکر یافتن تفاوت  ها و 
شباهت های این دو حادثه دلخراش جلب کرد؛ در آتش سوزی نخست که در 20 دی 
ماه سال گذشته اتفاق افتاد ساختمان پلاسکو پس از بیش از سه ساعت آتش سوزی 
فرو ریخت در حالی که تعدادی از آتش نشانان در آن ساختمان برای امداد رسانی 

حضور داشتند.
2۴ خرداد ماه سال جاری برج 27 طبقه ای گرنفل در غرب لندن نیز دچار حادثه 
آتش سوزی مشابهی شد، جرقه های آتش سوزی در طبقه های بالای ساختمان 2۴ 
طبقه آغاز شد؛ تا اوایل صبح آتش در این ساختمان مهار شد و برخلاف ساختمان 
پلاسکو، گرنفل فرو نریخت. ماموران آتش نشانی در هر دو حادثه ) پلاسکو و گرنفل( 
با تمام امکانات و تجهیزات وارد عملیات شدند. این گزارش درصدد بررسی و مقایسه 
واکنش لندنی ها و تهرانی ها در هنگام مواجهه با حادثه خطرناکی چون آتش سوزی در 
ساختمان های بلند مرتبه است. برخی از مسئولان آتش نشانی می گویند در نخستین 
دقایق وقوع حادثه پلاسکو، تعدادی از مردم در اطراف محل حادثه حضور پیدا کردند 
و تجمع آنها در اطراف پلاسکو در ساعات آغازین پس از حادثه سبب ایجاد اختلال 
در روند امدادرسانی شد. یک پژوهشگر اجتماعی می گوید در این تجمع عده ای کمی 
نیز اقدام به گرفتن عکس و فیلم برداری از محل حادثه کردند، عملی که شاید به 
جهت دیده شدن در جامعه و یا به دلیل عدم آموزش صحیح از سوی این افراد صورت 
گرفت، البته بسیاری دیگر از مردم کشورمان نیز با آتش نشانان به گونه های مختلف 
ابراز همدردی کردند، با حضور در ایستگاه های آتش نشانی و تقدیم گل به آتش نشانان 
یاد و خاطره شهدای آتش نشانان را گرامی داشتند و حتی برخی با ایجاد 'هشتگ' در 
فضای مجازی، خواستار عدم حضور در اطراف محل حادثه پلاسکو برای تسریع در 

روند امدادرسانی شدند.
جستجو در متون انگلیسی و فارسی با عنوان واکنش مردم در مواجهه با آتش سوزی 

در برج گرانفل با آنچه در پلاسکو روی داد، متفاوت بود.
یک کارشناس در این زمینه می گوید رسانه های انگلیسی، خبری مبتنی براختلال 
در روند امدادرسانی به دلیل حضور مردم را انتشار ندادند و تنها از باز کردن در کلیساها 

و مساجد برای سرپناه دادن به ساکنان این ساختمان خبر داده بودند.
واشنگتن پست نوشت: مردم لندن برای افرادی که در این حادثه سرپناه و سرمایه 
خود را از دست داده بودند غذا، سرپناه و مبالغی پول جمع کردند. تنها 12 ساعت پس 

از وقوع حادثه 100 هزار پوند برای بی خانمان حادثه گرنفل از سوی مردم جمع شد.
 آموزشی به مردم ندادیم

سید امیر محسن ضیایی رئیس جمعیت هلال احمر درباره واکنش مردم تهران 
در مواجهه با حادثه پلاسکو به خبرنگار ایرنا گفت: ایرانی ها مردمی حساس،  مهربان 
و آماده کمک هستند و در گذشته نیز نشان دادند در شرایطی که هموطنانشان به 
کمک نیاز داشته باشند ، دریغ نمی کنند و ممکن است اگر در محل وقوع حادثه نیز 
همین مردم جمع شوند به دلیل کمک کردن باشد این در حالی است که این حضور 
و ازدحام در محل حادثه اشکالاتی ایجاد می کند. ضیایی گفت: به عنوان نمونه ازدحام 
جمعیت اطراف حادثه ساختمان پلاسکو، امدادرسانی آتش نشانی، اورژانس وهلال 
احمر را با مشکل مواجه کرد زیرا به مردم آموزش نداده ایم هنگام بروز حوادث باید 
صحنه را خالی تا ارگان های امدادی به وظایفشان عمل کنند. وی خاطرنشان ساخت: 
مردم کشورهای توسعه یافته در شرایط بحرانی و هنگام ورود ارگان های امدادی، 
محیط را تخلیه می کنند تا آتش نشان ها و امدادگران بهترین کمک رسانی را به 

حادثه دیدگان انجام دهند.
ضیایی گفت: در مدارس،  دانشگاه ها و دیگر محیط  ها به مردم آموزش نداده ایم 
تا هنگام وقوع بحران چه واکنشی نشان دهند؛   پس نمی توان از آنان انتظار واکنش 
درست ، موقع وقوع بحران را داشت. وی با تاکید بر این که سرمایه گذاری در آموزش 
مواجهه با بحران، بسیاری از خسارات را کاهش می دهد، تصریح کرد: این حادثه 
)حادثه پلاسکو( باید درسی برای سیاستگذاران در سرمایه گذاری در حوزه آموزشی 

ها امدادی باشد.
خصیصه مهربانی و نوع دوستی، جز صفات ذاتی ایرانیان است آنچنان که در حوادث 
و بحران های دیگر شاهد این اتفاق بودیم که ایرانی ها مردم مهربان، احساساتی و 
مهربانی هستند و علاقمند کمک به همنوع خود می باشند. اگر حضور مردم در 
حوادثی موجب کندی روند امدادرسانی شد، خرده ای به آنان نمی توان گرفت زیرا 
آموزش های لازم مثلا خروج از صحنه حادثه برای امکان حضور گروه های امدادی به 

آنها داده نشده است.
بکارگیری تجهیزات و تکنولوژی های پیشرفته امدادی قطعا به نحو امداد رسانی 
بهتر کمک زیادی می کند ولی آنچه بیش از هر چیز می تواند در پیشگیری از حادثه 
و کاهش میزان خسارات جانی و مالی تاثیر گذار باشد آگاهی مردم از خطرات بحران 

است.

آموزش شهروندان، حلقه گمشده مواجهه با حوادث در ایران 

در هفته های گذشته پس از انتشار دفترچه انتخاب رشته کارشناسی ارشد دانشگاه آزاد، 
خبرهایی مبنی بر حذف 2800 تا 2900 رشته از دانشگاه آزاد منتشر شد و واکنش 
مسئولان این دانشگاه و برخی رسانه ها را در پی داشت که وزارت علوم را متهم به 

سیاسی کاری و عمل خلاف قانون می کردند!
این واکنش از سوی برخی رسانه ها و کارشناسان در حالی مطرح می شود که همین 
رسانه ها پیش از این منتقد افزایش بی رویه ظرفیت و کدرشته های غیر مجاز در دانشگاه 
آزاد بوده و وزارت علوم را متهم به انفعال در برابر افسار گسیختگی دانشگاه آزاد در تاسیس 
کد رشته های غیر مجاز می کردند و از وزارت علوم می خواستند با جلوگیری از توسعه کمی 

رشته های غیر مجاز به افزایش کیفیت آموزش عالی و تحصیلات تکمیلی کمک کند.
اما در حال حاضر که وزارت علوم به دنبال توزیع کد رشته ها در دانشگاه های غیر انتفاعی،  
 پیام نور و دانشگاه آزاد و حذف رشته های بدون مجوز از دانشگاه آزاد است، با رویکرد دو 
گانه ای مواجه شده است که این وزارت خانه را متهم به سیاسی کاری و ایجاد زمینه بیکاری 

و مهاجرت نخبگان کرده است.
دانشگاه آزاد حذف 28۰۰ رشته را غیر قانونی خواند

در این راستا دکتر مجتبی علوی فاضل، سخنگوی دانشگاه آزاد اسلامی اقدام وزارت علوم 
در خصوص حذف این رشته ها را عجیب و غریب خواند و اظهار کرد: این عمل مغایر صریح 
سیاست های علمی فناوری ابلاغی مقام معظم رهبری است که در آن به صراحت افزایش 

ورود دانشجویان به دوره های تحصیلات تکمیلی ذکر شده است.
او ادامه داد: این اقدام برعکس سیاست های کلی نظام و نشان دهنده بی توجهی به 
سیاست های علمی و فناوری است که با وجود اینکه در این سیاست ها ضوابط ارتقا کیفیت 
آموزش عالی مورد تاکید قرار گرفته که یکی از راهکارهای آن افزایش ورود به دوره های 

تحصیلات تکمیلی است این مساله مورد بی توجهی قرار گرفته است.
سخنگوی دانشگاه آزاد اسلامی افزود: از طرف دیگر براساس قانون مجلس، رشته های 
دانشگاه آزاد اسلامی چنانچه مورد تایید ماده واحده تصویب رشته های دانشگاه آزاد اسلامی 
قرار گیرند می توانند دانشجو بگیرند که این رشته ها تماما مورد تصویب بوده است و توسط 
کمیته 3 نفره نمایندگان شورای عالی انقلاب فرهنگی به وزیر علوم ابلاغ و از سال 93 تا 
95 نیز در این رشته ها پذیرش دانشجو در آن ها انجام شده است، بنابراین حذف آنها مغایر 

با قانون مجلس نیز هست.
وی تاکید کرد به نظر می رسد نفع این اقدام در درجه اول به دانشگاه های بی کیفیت به 
ویژه کشورهای منطقه می رسد و زمینه ساز خروج تعداد زیادی از علاقه مندان به تحصیل 
در این رشته ها را فراهم می کند که این مساله با منافع و مصالح دانشگاه آزاد اسلامی که 

سیاست جذب نخبگان را در دستور کار دارد مغایر است.
سخنگوی دانشگاه آزاد اسلامی با تاکید بر اینکه حذف 2800 رشته از دانشگاه آزاد در 
چند روز قطعا با دقت و رعایت استانداردها انجام نشده است افزود: ما همواره تعامل خوبی 
با وزارت علوم داشته ایم و انتظار داریم اجازه ندهند التهاب به کشور وارد شود ضمن اینکه 
خروجی این عمل، تنها خسارت برای کشور و افزایش مهاجرت تحصیل کنندگان از کشور 

برای تحصیل در دانشگاه های بی کیفیت خارجی را در پی خواهد داشت.
 پاسخ وزارت علوم به شائبه ها

در پاسخ به شائبه های مطرح شده در خصوص حذف 2800 رشته از دانشگاه آزاد 
اسلامی وزارت علوم طی بیانیه ای به این مساله پاسخ داد و اعلام کرد: یکی از مهم ترین 
سیاست های وزارت علوم در دولت تدبیر و امید، ساماندهی مراکز آموزش عالی و ارتقای 
کیفیت آموزشی بوده است. در همین راستا ضمن اجرای برنامه های متعدد، طرح آمایش 
آموزش عالی، تدوین و به تصویب شورای عالی انقلاب فرهنگی رسید و جهت اجرا به وزارت 

علوم، تحقیقات و فناوری ابلاغ شد.
براساس مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی هرگونه گسترش مراکز آموزش عالی و 
تصویب رشته ها منوط به احراز شرایط و شاخص های مصوب شورای گسترش آموزش 
عالی بوده و مقرر شده این روند در مورد کلیه دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی اعم از دولتی، 
غیردولتی و دانشگاه آزاد اسلامی اعمال شود. به این ترتیب صرفاً به رشته هایی که دارای 

مجوز از شورای گسترش باشند، ظرفیت پذیرش دانشجو داده می شد.
وزارت علوم تاکنون ضمن توجه به کلیه توافق های به عمل آمده براساس ضوابط و مقررات 
تعیین شده و براساس اصول همکاری های همه جانبه با دانشگاه آزاداسلامی، سیاست های 
تعیین شده را اعمال و درخواست های مختلف دانشگاه آزاداسلامی را مورد بررسی قرار داده 
و اتخاذ تصمیم کرده است. بدیهی است از این پس نیز وزارت علوم، تحقیقات و فناوری با 
حفظ آرمان های متعالی وزارت علوم و ارتقای کیفیت آموزشی و با نگاهی واقع بینانه در این 
راستا گام برداشته و آمادگی خود را جهت دریافت مستندات و بررسی کلیه درخواست های 
گذشته و جدید دانشگاه آزاد اسلامی اعلام می دارد تا پس از بررسی، نتیجه را به واحدهای 

مربوطه جهت اجرا اعلام کند.
نوریان خبر داد

بازگشت 2۵۰۱ رشته به دفترچه انتخاب رشته دانشگاه آزاد
سرپرست دانشگاه آزاد از تایید 2501 رشته از 2900 رشته حذف شده از دفترچه انتخاب 
رشته این دانشگاه خبر داد و گفت: 399 رشته به دلیل نرسیدن به استانداردهای لازم از 

دفترچه حذف شده اند.
 محمد علی نوریان که چهارشنبه  شب در برنامه گفت وگوی ویژه خبری ساعت 21 
حضور داشت در این رابطه اظهار کرد: به دنبال مذاکرات با مقامات وزارت علوم، تحقیقات 
و فناوری و با توجه به نکات وزیر علوم در راستای رفع نگرانی و دغدغه های خانواده ها و 
داوطلبان، خوشبختانه طی جلسه ای که با معاون وزیر علوم داشتیم، زوایای کار بررسی و 
قرار شد بر اساس مصوبات مجلس تمام کدرشته های  تصویب شده قبل از اسفند ماه 9۴ 
یعنی قبل از تصویب سنجش و  دوره تحصیلات تکمیلی مجددا مورد تایید و روی سایت 

برای انتخاب رشته داوطلبان قرار گیرد.
وی ادامه داد:  البته دانشگاه آزاد نیز ماده واحده ای در چهاردهم اردیبهشت 67 از مجلس 
داشت که تایید رشته های دانشگاه های آزاد را موکول به نظر هیأت سه نفره نماینده عالی 

شورای انقلاب فرهنگی، نماینده وزارت علوم و دانشگاه آزاد کرده است.
سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی همچنین اظهار کرد: آیین نامه اجرایی نیز در 12 آبان 
68 تصویب شده که بر اساس این قوانین و با همکاری مثبت وزارت علوم  پیش رفتیم و 
صورت جلسات متعددی را داشتیم و کمیته ای ویژه ای مسئول ارزیابی رشته ها شده است 
که این کار از زمان ریاست قبلی دانشگاه آزاد، دکتر میرزاده آغاز شده است. در حال حاضر 

در رشته هایی که نتوانسته اند خود را به استاندارد برسانند و حدود 399 رشته هستند، 
ظرفیتشان صفر شده ولی 2501 رشته دیگر  به ظرفیت ها بازگشته است و در سایت در 

حال حاضر اعلام شده است و ما امیدواریم داوطلبان این رشته ها را انتخاب کنند.
وی با بیان این که 2900 رشته ای که از ظرفیت رشته ها حذف شده بود، یک سوم رشته ها 
در دانشگاه را تشکیل می داد، گفت: دانشگاه آزاد از بزرگ ترین دانشگاه های دنیاست و از 
ثمرات بزرگ انقلاب اسلامی است. حذف یک سوم رشته ها اهمیت دارد و ما به جوانان 
علاقه مند این اطمینان را می دهیم که این مشکلات در آینده وجود ندارد؛ چرا که ما خود 

را نماینده دانشجویان و خانواده های آنها می دانیم.
 نوریان تاکید کرد: از خاصیت های دانشگاه زنده بودن و خلاقیت است و باید خود را به 
روز کند. در این راستا کمیته ای در دانشگاه داریم که این مسائل را رصد می کند و تلاش 
می کنیم که در رشته هایی که مورد نیاز کشور است، تمرکز کنیم و رشته هایی که دوره  آنها 

گذشته و قدیمی شده اند، به روز شوند.
وی در پایان ادامه داد: در این راستا 1323 نفر استخدام عضو هیأت علمی داشته ایم که 
قرار است این تعداد تا 5 هزار نفر افزایش یابد و از طرف دیگر هزار مربی به استادیاری ارتقا 
یافته و 500 نفر استادیار به دانشیار تبدیل شده اند که این مسأله به این معنی است که 

دانشگاه در کیفی کردن آموزش و به روز کردن آن تلاش می کند.
تایید 2۵۰۱ رشته محل دانشگاه آزاد اسلامی تکذیب شد

سازمان سنجش آموزش کشور طی اطلاعیه ای، بیانیه دانشگاه آزاد اسلامی در خصوص 
تایید 2501 رشته محل این دانشگاه در جلسه ای با حضور رییس سازمان سنجش را 

تکذیب کرد.
 در اطلاعیه سازمان سنجش آموزش کشور آمده است:

–عطف به بیانیه مورخ 7/۴/96 سرپرست محترم دانشگاه آزاد اسلامی و خبر منتشره در 
رسانه ها مبنی بر تأیید 2501 رشته محل دانشگاه آزاد اسلامی، پیرو جلسه با رئیس سازمان 

سنجش آموزش کشور به اطلاع داوطلبان گرامی می رساند:
متعاقب اعتراض دانشگاه آزاد اسلامی به عدم تأیید تعدادی از رشته محل های دانشگاه 
آزاد اسلامی در مقطع کارشناسی ارشد ناپیوسته و دستور وزیر محترم علوم، تحقیقات و 
فناوری مبنی بر بررسی مجدد رشته محل های تأیید نشده، در روز 7/۴/96 دو جلسه در 
سازمان سنجش آموزش کشور و دفتر گسترش آموزش عالی با حضور سرپرست محترم 
دانشگاه آزاد اسلامی، معاونین ایشان، رئیس سازمان سنجش آموزش کشور و مدیرکل دفتر 
گسترش آموزش عالی تشکیل شد و مقرر شد دانشگاه آزاد اسلامی لیست رشته محل های 
تأیید نشده را به همراه اطلاعات مبسوط تر از قبیل سال پذیرش، تعداد اعضاء هیأت علمی 

و ... جهت بررسی بیشتر به دفتر گسترش آموزش عالی ارسال نمایند.
لذا موارد ذیل جهت تنویر افکار عمومی و داوطلبان عزیز اعلام می گردد:

 ـخبر منتشره در رسانه ها و بیانیه سرپرست محترم دانشگاه آزاد اسلامی مبنی بر رفع  1
مشکل 2501 رشته محل کارشناسی ارشد دانشگاه آزاد اسلامی تکذیب می گردد.

 ـتنها مرجع رسیدگی به اینگونه درخواست ها و اساساً صدور مجوزها و ظرفیت ها دفتر  2
 ـنتیجه بازنگری ها ظرف روزهای آینده پس از احراز شرایط  گسترش آموزش عالی است. 3
لازم در هریک از رشته محل های دانشگاه توسط دفتر گسترش اعلام و در اطلاعیه های 

بعدی سازمان سنجش آموزش کشور اعلام خواهد شد."
هشدار معاون وزیر علوم به داوطلبان ارشد دانشگاه آزاد
دکتر شریعتی: با دانشگاه آزاد کنار می آییم، اما تسلیم نه

معاون آموزشی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری با رد اطلاعیه دانشگاه آزاد اسلامی مبنی 
بر اینکه داوطلبان کارشناسی ارشد دانشگاه آزاد برای انتخاب رشته عجله نکنند، گفت: 
به داوطلبان کارشناسی ارشد دانشگاه آزاد توصیه می شود که رشته هایی را انتخاب کنند 
که اکنون دارای مجوز هستند، زیرا درغیراینصورت ممکن است در انتخاب رشته خود با 
مشکل روبه رو شوند. دکتر مجتبی شریعتی نیاسر دراین رابطه اظهار کرد: کلیه دانشگاه ها 
و زیر نظام های وزارت علوم اعم از دانشگاه آزاد اسلامی، غیرانتفاعی مجاز هستند که برای 
رشته های که قانونا مجوز دارند، از شورای گسترش آموزش عالی پذیرش دانشجو بگیرند و 
دانشجویان نیز باید این مساله را مدنظر قرار دهند تا در رشته هایی که فاقد مجوز هستند، 
به هیچ عنوان ورود نیابند. وی ادامه داد: اکنون ظرفیت پذیرش دانشگاه آزاداسلامی در 
مقطع کارشناسی ارشد بالغ  78 هزار نفر است که حدود 3696 رشته تائید شده و این 

روند ادامه دارد.
معاون آموزشی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری تصریح کرد: سال گذشته به دلیل 
مساعدت با شرایط اقتصادی دانشگاه آزاد اسلامی، با مجوز چهار هزار و 600 رشته به 
مدت یک سال در این دانشگاه موافقت کردیم و این دانشگاه قول داد برای سال 96 خود 
را با استانداردهای وزارت علوم تطبیق دهد؛ اما ما مجبور شدیم مطابق استانداردها برخی 
از مجوزهای رشته ها در دانشگاه آزاد را باطل کنیم. البته تعداد قابل توجه ای  نیز از رشته ها 
تایید شده که روند خود را دنبال می کنند.  شریعتی نیاسر تاکید کرد: ما در شهریور ماه 9۴ 
با دانشگاه آزاد اسلامی توافق کردیم که به دلیل مشکلات هیات علمی، اساتید حق تدریس 
و نیمه وقت را نیز در محاسبات هیات علمی خود حساب کنند؛ اما این توافق نامه منحصرا 

در همان سال بود تا این دانشگاه مهلت پیدا کند، اساتید خود را ارتقاء دهد.
وی اضافه کرد: ما مجددا صورت جلسه ای را در اسفند سال 9۴ با معاونت آموزشی دانشگاه 
آزاد اسلامی امضا کردیم تا خود را با شرایط تطبیق دهند و با آنها مصالحه کردیم و در 
شهریور ماه سال گذشته برای اینکه مشکل دانشجویان دانشگاه آزاد حل شود و فرصت 
بیشتری داشته باشند، برای بیش از ۴600 رشته، بدون توجه به شاخص ها، موافقت یکبار 
پذیرش را صادر کردیم اما قرار شد که این برای آخرین سال باشد و آنها سال 96 خود را با 
استانداردهای وزارت علوم تطبیق دهند. بر این اساس امسال شاخص ها را بررسی کردیم و 

از رشته هایی که تعداد هیات علمی استاندارد را نداشتند، جلوگیری کردیم. 
اگر دانشگاه آزاد استانداردها را رعایت کند، با آن کنار می آییم

معاون آموزشی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری خاطرنشان کرد: اگر ما از هر زمانی متوجه 
شویم که هر رشته ی خاصی در دانشگاه آزاد اسلامی استانداردهای لازم را دارد، مجوز لازم 
را برای آن صادر و طبعا امکان پذیرش دانشجو نیز پیدا خواهند کرد و با این دانشگاه کنار 

می آییم، اما این کنار آمدن به معنای آن نیست که همیشه در برابر آن ها تسلیم شویم.
شریعتی نیاسر با بیان اینکه مدیریت دانشگاه آزاد چه در دوره قبل و فعلی انگیزه 
کیفی سازی را دارند و با ما نیز به طور نسبی همراهی لازم را داشته اند، افزود: از سه سال 
گذشته با دانشگاه آزاد اسلامی در تعامل بودیم و در این دانشگاه، مانند سایر دانشگاه های 

مصوبه انقلاب فرهنگی را به تدریج پیاده کرده ایم.
بر اساس این گزارش؛ همانطور که مشاهده می شود در جریان این اتفاق خبری و اظهارات 
مختلف مسئولان در خصوص چرایی این رخداد، این نکته بسیار مهم به چشم می خورد و 
آن این است که پس از اظهارات شب گذشته سرپرست دانشگاه آزاد در خصوص بازگشت 
2501 کد رشته به دفترچه انتخاب رشته این دانشگاه، این سخنان بلافاصله صبح امروز 
توسط مسئولان وزارت علوم به شدت تکذیب شد که این اظهارات ) بیانه شب گذشته ی 
سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی(  نه تنها کمکی به حل این مشکل نکرد بلکه باعث پیچیده تر 

شدن آن نیز شد.
داوطلبان ورود به مقطع تحصیلات تکمیلی دانشگاه آزاد که به خودی خود در شرایط 
کنونی اضطراب و نگرانی های زیادی بابت انتخاب رشته و ورود به مقطع کارشناسی ارشد 
را دارند در شرایط کنونی گرفتار تصمیماتی از طرف مسئولان آموزشی کشور شده اند که 

مشکلات آنها را در شرایط فعلی دوچندان کرده است.
به نظر می رسد بهتر است در این شرایط پیچیده، مسئولان و رسانه ها به جای تصمیم 
گیری ها و اظهار نظرهای عجولانه یا ایجاد فشار برای رسیدن به برخی اهداف مورد نظر 
خود، با برگزاری جلسات و همچنین تن دادن به قانون و نظر نهادهای تصمیم گیرنده 
مشکلات را حل کنند و به جای افزودن به سردرگمی و نگرانی دانشجویان، از دغدغه های 
آنان بکاهند و سعی در آرام کردن فضای دانشگاه که باید محیطی برای رشد و تعالی 
آموزشی و فرهنگی باشد بکوشند و با اخبار نادرست به التهاب بیشتر در این محیط دامن 

نزنند
توضیحات ولایتی در خصوص رشته های حذف شده از دانشگاه آزاد:

برای ثبت نام از دانشجویان نیاز به اجازه از جایی نداریم
رییس هیات امنای دانشگاه آزاد اسلامی با بیان اینکه دانشگاه برای ثبت نام از دانشجویان 
کارشناسی ارشد نیاز به اجازه جایی ندارد، گفت: اجازه این کار را قبلا قانون صادر کرده 
است. علی اکبر ولایتی با بیان اینکه تکذیبیه وزارت علوم درخصوص بازگشتن رشته های 
حذف شده از دانشگاه آزاد اعمال سلیقه در مقابل قانون است، اظهار کرد: آنچه در دانشگاه 
آزاد تایید شده و شب گذشته توسط سرپرست دانشگاه اعلام شده است قانونی دارد که در 
زمان ریاست آیت الله هاشمی رفسنجانی در سال 67 در مجلس شورای اسلامی تصویب 
شده است. وی ادامه داد: در سال 67 نیز به دلیل اعمال سلیقه وزارت علوم، آیت الله هاشمی 
رفسنجانی ناچار شدند این کار را به مجلس شورای اسلامی واگذار کنند و در مجلس قانونی 
تصویب شد که سه نماینده که از وزارت علوم، دانشگاه آزاد اسلامی و شورای عالی انقلاب 

فرهنگی تعیین می شوند در این رابطه تصمیم بگیرند.
ولایتی گفت: در این سال ها نزدیک به 3 هزار رشته در کارشناسی ارشد تایید شد و 
مجموعه مصوبات آنها چیزی حدود 2۴۴ صفحه است که امضای 3 نماینده مذکور را در 
تایید خود دارد و در صورت لزوم این امضاها به مردم نشان داده خواهد شد و مشخص 

می شود که این قانون است.
رییس هیات امنای دانشگاه آزاد گفت: برخی اعمال سلیقه ها در وزارت علوم که از سوی 

برخی کارشناسان مطرح می شود، قانون نیست.
وی ادامه داد: در سوالی که از معاون حقوقی مجلس شورای اسلامی شده است اعتبار و 
لازم الاجرا بودن قانون مصوب سال 67 مجلس تایید شده است و همچنین در زمان ریاست 
قبلی دانشگاه دکتر میرزاده نیز به دیوان عدالت اداری در این باره شکایت شده و دیوان 
عدالت اداری رای را به نفع دانشگاه آزاد صادر کرده و آن رای نیز موجود است و در صورت 

لزوم به رویت همگان می رسد.
رییس هیات امنای دانشگاه آزاد تاکید کرد: توصیه ی ما به کارشناسان وزارت علوم این 

است که به قانون مراجعه کنند و مقابل قانون اعمال سلیقه نکنند.
وی از تذکر حدود 100 نفر از نمایندگان مجلس شورای اسلامی به وزیر علوم در امروز 
خبر داد و گفت: طبق این تذکر اگر قانونی توسط مجلس تصویب شده باشد باید قانون 

ناقض آن هم توسط مجلس تصویب شود و وزارت علوم باید به قانون پایبند باشد.
ولایتی درخصوص پایان مهلت ثبت نام کارشناسی ارشد در 17 تیرماه اظهار کرد: دانشگاه 

آزاد ثبت نام را انجام می دهد و کاری به نظر کارشناس وزارت علوم ندارد.
رئیس هیات امنای دانشگاه آزاد اسلامی ادامه داد: با قاطعیت می گویم خودم را حافظ 
کیان، کمیت و کیفیت دانشگاه می دانم و یک واحد هم نباید تعطیل شود چراکه براساس 

این بیانیه وزارت علوم واحدهای مربوط به 350 شهر تعطیل می شود.
وی ادامه داد: یکی از نکات طنزآمیز این مساله این است که برخی رشته هایی که به طور 
فله ای از کارشناسی ارشد حذف شده اند برای دکتری مجوز دارند و این چطور ممکن است 
که دانشگاه صلاحیت تدریس پی اچ دی را دارد ولی در کارشناسی ارشد دارای مجوز نیست.
وی با بیان اینکه دانشگاه آزاد به کار خود ادامه می دهد و نیاز به اجازه از جایی ندارد چرا که 
قانون تکلیف را مشخص کرده است، تاکید کرد: اساتید و دانشجویان باید سر کار خود باشند 
و ما از اطلاعیه وزارت علوم تبعیت نمی کنیم چراکه با این کار بی حساب هزاران مدرس 

بیکار و هزاران دانشجو سردرگم می شوند و بومی گرایی به این ترتیب خدشه دار می شود.
ولایتی افزود: کشور قانون دارد و تکلیف این مسائل را باید قانون مشخص کند و در این 
راستا در اسفند 9۴ نیز قانون جدیدی راجع به رشته های جدید تصویب شد که در آنجا 
بندی آمده است که آنچه قبلا اجازه داده شده معتبر است و از این پس اگر رشته جدیدی 
تصویب شود باید مجوز بگیرد. بنابراین تمام سه هزار رشته معتبر است و وزارت علوم باید 

این مساله را رعایت کند و مجری قانون باشد نه ناقض قانون.

داوطلبان تحصیلات تکمیلی در انتظار تصمیمات خردمندانه

جنجال بی فرجام در دانشگاه آزاد
معاون وزیر علوم :با دانشگاه آزاد کنار می آییم، اما تسلیم نه 

ولایتی :برای ثبت نام از دانشجویان نیاز به اجازه از جایی نداریم






